
ترامپ عامل نگرانی صنعت خودروسازی 
جهان شد

طرح های تعرفه ای ترامپ برای خودروهای برقی، عدم اطمینان بیشــتری را به صنعت خودروسازی 
وارد می کند.به گزارش ایســنا، بخش خودروی ایالات متحده هنــوز پس از رونق دوران همه گیری 
در حال یافتن جایگاه خود اســت و دولت آینده ترامپ ممکن اســت به این عدم اطمینان بیفزاید.

خودروسازان بزرگ ایالات متحده مانند جنرال موتورز و فورد، سال ۲۰۲۴ را صرف کاهش برنامه های 
رشد خودروهای برقی خود کردند، زیرا تقاضای پیش بینی شده برای خودروهای برقی کاهش یافت.

ترامپ سال گذشته در مصاحبه ای با سی ان بی سی گفت من طرفدار خودروهای الکتریکی هستم، اما 
شما باید همه گزینه ها را نیز در نظر داشته باشید. اول از همه، آنها راه دوری نمی روند، هزینه زیادی 
دارند و همه آنها در چین ساخته می شوند.با این حال، به نظر می رسد ترامپ واقعاً تلاش خواهد کرد 
تا الزامات بایدن مبنی بر دســتیابی خودروسازان به اهداف سخت آلایندگی )که به نفع خودروهای 
برقی باشد( و همچنین اعتبار مالیاتی ۷۵۰۰ دلاری فدرال خودروهای برقی را لغو کند.ماسک گفت: 
حذف اعتبار مالیاتی برای رقبای ما و برای تسلا اندکی ویرانگر خواهد بود، اما درازمدت احتمالاً کمک 
می کند. خودروســازان قدیمی مانند فورد و جنرال موتورز بیشــتر از تسلا به اعتبار مالیاتی وابسته 
هستند تا قیمت های خرده فروشی خود را پایین بیاورند، بدون اینکه به حاشیه ها آسیبی وارد شود.

کارشناســان به یاهو فایننس اعلام کردند که خودروهای الکتریکی بازاری به سرعت در حال رشد 
و فناوری نسبتاً جدید هستند، اما از دست دادن اعتبار مالیات خودروهای الکتریکی پیش پا افتاده 
نیســت. علاوه بر این، خودروســازانی که توسعه خودروهای الکتریکی را برای تسلیم شدن در برابر 
هوس های ترامپ محدود می کنند، ممکن است در طولانی مدت آسیب ببینند.اگر خودروسازان از 
انتقال خودروهای برقی منحرف شــوند، خطر عقب ماندن از فناوری و از دســت دادن طولانی را از 
دست خواهند داد زیرا خودروسازان جهانی به سمت نسل بعدی پیشرفت های موتور و باتری حرکت 
می کنند.بلومبرگ گزارش کرد که رونق فروش در دوران همه گیری در ســال های ۲۰۲۰تا ۲۰۲۱ 
باعث شده است که برخی از خودروسازان برای مدیریت سطح موجودی خود با مشکل مواجه شوند، 

در حالی که نرخ های بهره بالا و افزایش قیمت برچسب ها نیز بر فروشندگان فشار آورده است.

هدف جدید بانک مرکزی ترکیه کدام 
است؟

بانک مرکزی ترکیه قصد دارد تورم را به ۲۱ درصد کاهش دهد.به گزارش ایسنا، رئیس بانک مرکزی 
ترکیه اظهار کرد که قصد دارد تورم این کشور را تا پایان سال ۲۰۲۵ میلادی به ۲۱ درصد کاهش 
دهد.فاتح کاراهان گفت: با کاهش صرف ریســک، بار بهره خارجی به طور سالانه هفت میلیارد دلار 
کاهش یافت.کاراهان با بیان اینکه مواضع قاطع در سیاســت پولی از طریق ایجاد تعادل مجدد در 
تقاضای داخلی، افزایش ارزش واقعی لیر ترکیه و بهبود انتظارات تورمی، روند زیربنایی تورم ماهانه 
را کاهش داده و روند کاهش تورم را تقویت کرده است، گفت: افزایش هماهنگی سیاست های مالی 
نیز به طور قابل توجهی به این روند کمک می کند.وی خاطرنشــان کرد: با اقدامات انجام شــده، در 
مرحله اول از افزایش تورم به سطوح بالاتر جلوگیری کردیم.کاراهان اظهار کرد: سیاست پولی سخت 
تا زمانی که روند زیربنایی تورم ماهانه کاهش قابل توجه و دائمی نداشــته باشد و انتظارات تورمی 
به محدوده پیش بینی شــده بازگردد، حفظ خواهد شد.رئیس بانک مرکزی ترکیه افزود: سطح نرخ 
سیاستی بانک با در نظر گرفتن تحقق ها و انتظارات تورمی به گونه ای تنظیم خواهد شد که سختی 
مورد نیاز در فرآیند کاهش تورم پیش بینی شــده را تضمین کند.وی خاطرنشــان کرد که کمیته 
تصمیمات خود را با رویکرد تورم محور، محتاطانه و بر اســاس جلســات اتخاذ خواهد کرد.ترکیش 
گزارش کرد، نرخ تورم ســالانه ترکیه در ماه دسامبر ۴۴.۳۸ درصد و نرخ بهره سیاستی بانک ۴۷.۵ 

درصد اعلام شد.

مجری طرح برنج وزارت جهاد کشاورزی گفت: سیاست این وزارتخانه انتقال 
فنــاوری برنج هیبرید به داخل بوده که تنــاژ تولید آن در هر هکتار بیش از 
۱۰ تن اســت.به گزارش خبرنگار مهر، سهراب ســهرابی، مجری طرح گندم 
و برنــج وزارت جهاد کشــاورزی در گفتگو با خبرنگار مهر، گفت: در ســال 
زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ ســطح زیرکشت برنج در کشــور ۷۵۰ هزار هکتار بود 
که بیشــترین آن در استان های شمالی گیلان، گلســتان و مازندران کشت 
شــد؛ البته کشــت این محصول پرمصرف داخلی در سایر استان ها هم انجام 
می شــود.وی افزود: با احتساب کشــت نشــا مجدد و راتون میزان شلتوک 
تولیدی ۴ میلیون و ۵۰۰ هزار تن بوده که از آن ۲.۷ میلیون تن برنج سفید 
تولید شــد.وی درباره میزان نیازمندی کشــور به ایــن محصول عنوان کرد: 
نیاز کشــور با احتساب مصرف ســرانه ۳۵ کیلو گرم و ۲۰۰ هزار تن ذخایر 
اســتراتژیک ۳ میلیون و ۲۰۰ هزار تن می شود.این مسئول دولتی در وزارت 
جهاد کشــاورزی اضافه کرد: بر اساس میزان تولید، نیاز است ۵۰۰ هزار تن 
برنج خارجی وارد شــود.مزیت های ارقام محلی و پــر محصول مجری طرح 
برنج در وزارت جهاد کشــاورزی درباره ارقام تولیدی برنج داخل توضیح داد: 
در ایران ۲ دو نوع ارقام برنج محلی و رقم های پر محصول تحقیق شــده در 
مؤسسه تحقیقات برنج کشت می شود.وی اضافه کرد: رقم محلی، عملکرد در 
واحد سطح پایین اما محصولی با عطر و طعم بالاتر دارد، برنج های گروه صدر 
شامل صدری هاشــمی، طارم، دم ســیاه و… طبقه بندی می شوند.وی در 
ادامه به ارقام پر محصول اشــاره کــرد و گفت: رقم های مربوط به مطالعات 
مؤسســه تحقیقات برنج، ارقام پر محصول با عملکرد در واحد ســطح بالاتر 
اســت؛ برنج های قابل مصرف که نسبت به ارقام محلی شاید در طعم و مزه 
متفاوت باشــند. برنج های فجر، شیرودی، ندا، نعمت و… در این گروه قرار 
دارند. ســهرابی با بیان این که ارقام پر محصول در تولید از مزیت بیشتری 
برخوردار هســتند، یادآور شــد: کشــت این ارقام نیاز کشــور را با سرعت 
بیشــتر رفع و رســیدن به خودکفایی را با سرعت بیشــتر محقق می کند. 
مجــری طرح برنج و گندم وزارت جهاد در ادامه ســخنان خود اظهار کرد: 
ارقام پر محصول به لحاظ قیمتی نرخ مناســب تری دارند اما در این راســتا 

ضروری اســت فرهنگ مصرف برنج در کشــور تغییر کنــد؛ حتی به لحاظ 
کیفیت ارقام پرمحصول داخلی از برنج های وارداتی هندی و پاکســتانی در 
سطح بالاتری قرار دارند.وی افزود: ضمن این که به ازای هر متر مکعب آب 
مصرفی تولید محصول بیشــتری دارند. تولید برنج هیبرید در دســتور کار 
وزارت جهاد سهرابی از دیگر سیاست های وزارت جهاد کشاورزی به انتقال 
تولید برنج هیبرید اشــاره کرد و گفت: برنــج هیبرید به لحاظ میزان تولید 
از نــوع محلی و ارقام پر محصول داخلی در ســطح بالاتری قرار دارد. تناژ 
این نوع برنج در هر هکتار بالاتر از ۱۰ تن اســت. مجری طرح برنج وزارت 
جهاد کشــاورزی ادامه داد: این امر می تواند انقلابی در تولید برنج به وجود 
آورد و ما به دنبال انتقال این فناوری به داخل هســتیم. به گزارش خبرنگار 
مهر، برنج هیبرید دورگه ای اســت که از دو والد کاملًا خالص حاصل شــده 
باشــد. برنج هیبرید تجاری )نسل اول( فقط یک ســال قابل کشت توسط 
کشــاورزان است. کشــاورزان هر ســاله باید بذر مورد نیاز خود را از مراکز 
معتبــر تولید و توزیع برنج هیبرید تهیه کنند. نســبت تولید برنج محلی و 
پر محصول این مســئول دولتی در پاســخ به این پرســش که نسبت تولید 
برنج محلی و پرمحصول در کشــور چقدر است، گفت: بین ۲۰ تا ۲۵ درصد 
تولید برنج در ارقام پر محصول بوده و باقی ســهم ارقام برنج محلی اســت. 
به گفته ســهرابی برنج محلی راحت تر فــروش می رود. البته بخش هایی از 
مناطق کشــور که درآمد کمتری دارند ارقــام وارداتی را ترجیح می دهند. 
وی ادامه داد: در بیشــتر فروشــگاه های داخلی ۲ نوع برنج هاشمی و طارم 
و در برنج های خارجی، نوع ۱۱۲۱ عرضه و به فروش می رســد. در مصرف 
برنج باید فرهنگ ســازی شــود؛ به عنوان مثال، در هندوستان مردم برای 
تأمین پروتئین مورد نیاز خود حبوبات را جایگزین گوشــت قرمز کرده اند. 
مجری طرح برنج وزارت جهاد کشــاورزی در پایــان گفت: به طور قطع با 
افزایــش نرخ ارز مــردم آرام آرام متمایل به برنج های پــر محصول داخلی 
می شوند. سیاســت وزارت جهاد در تولید برنج، افزایش سهم پر محصول ها 
نســبت به برنج های محلی اســت تــا نقش خــود را در خوداتکایی دومین 

کالای پر مصرف داخلی، افزایش دهد.
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رئیس ستادکل نیروهای مسلح به دعوت رسمی فرمانده ارتش پاکستان در رأس هیئت بلندپایه نظامی عازم آن کشور خواهد شد. به گزارش 
ایسنا به نقل از روابط عمومی ستادکل نیروهای مسلح، سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستادکل نیروهای مسلح در رأس یک هیئت بلندپایه 
نظامی به اسلام آباد سفر می کند. دیدار با مقامات بلندپایه سیاسی و دفاعی و مذاکره و بررسی پیرامون تحولات منطقه، تعمیق روابط دو جانبه ی 

دفاعی و گسترش همکاری های نظامی از مهمترین اهداف سرلشکر باقری در سفر به پاکستان عنوان شده است.
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سرلشکر باقری به پاکستان سفر می کند
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علت افت فروش خودروهای 
برقی

بــا توجه به اینکــه حمل ونقل جاده ای حدود ۱۲ درصد از انتشــار گازهای 
گلخانه ای جهانی را به خود اختصاص می دهد، آسان نیست که ببینیم جهان 
چگونــه به اهداف آب وهوایی خالص صفر خود می رســد مگر اینکه افراد از 
خودروهای بنزینی و دیزلی خود دســت بکشــند.به گزارش ایسنا، دولت ها 
برای سال های متمادی، یارانه های بســیاری را برای تشویق رانندگان برای 
خرید خودروهای الکتریکی ارائه می کردند. خودروســازان شروع به بازسازی 
کارخانه ها کردند و انتخاب گسترده تری از خودروهای برقی را برای پاسخگویی 
بــه تقاضا ارائه کردند.خودروهای بدون آلایندگی با کاهش قیمت ها و بهبود 
فناوری، از موقعیت خوب به جریان اصلی مبدل شــدند و به نظر می رسید 
که دوره موتورهای احتراقی ممکن اســت زودتر از حد انتظار به پایان برسد. 
اما طی چند ســال گذشته، انتقال خودروهای الکتریکی متزلزل شده است.

دولت ها مشوق های مالی را برای خریداران خودروهای برقی کاهش داده اند، 
رشــد فروش از ترمز جلوگیری کرده اســت و صنعت خودروسازی در مورد 
برخی از برنامه های سرمایه گذاری که برای تغییر سریع تر به سمت الکتریکی 
پیش بینی شــده بود، فکر دیگری می کند. اکنون نشانه هایی وجود دارد که 
نشان می دهد برخی از فشــارهای کاهش سرعت ممکن است کمتر شود و 
سال ۲۰۲۵ می تواند نقطه عطفی باشد.چه اتفاقی برای تقاضای خودروهای 
الکتریکی افتاده است؟رشــد فروش جهانــی خودروهای برقی کاهش یافته 
است. بر اساس گزارش بلومبرگ، فروش خودروهای سواری تمام الکتریکی 
و پلاگیــن هیبریدی  که می توانند با بنزین نیز حرکت کنند تا ۲۴ درصد در 
ســال ۲۰۲۴ افزایش یافته است و این در مقایســه با افزایش ۳۳ درصدی 
در ســال گذشــته و بیش از دو برابر شدن فروش در ســال ۲۰۲۱ است.با 
این حال، رشــد کندتر به معنای عدم رشد نیست. فروش کلی خودروهای 
برقی به بالاترین حد ســالانه خود ادامه داده اســت که توسط چین پیش 
می رود. نتایج نشــان داده اســت که چین تقریباً دو ســوم از ۱۷.۲ میلیون 
خودروی برقی فروخته شــده در سراســر جهان در سال گذشته را به خود 
اختصاص داده اســت.طبق آخرین آمار، ایالات متحده شاهد افزایش فروش 
خودروهای برقی ۷ درصدی در سال ۲۰۲۴ بود که با افزایش ۱۵ درصدی در 
سه ماهه چهارم افزایش یافت. این امر ناشی از تهدید رئیس جمهور منتخب 
دونالــد ترامپ مبنی بــر پایان دادن به اعتبارات مالیاتــی برای خودروهای 
الکتریکی بود که مصرف کننــدگان را ترغیب کرد تا قبل از اینکه تغییرات 
بالقوه سیاست، گزینه های برقی را گران تر کند، خرید را انجام دهند.تغییر به 
ســمت خودروهای الکتریکی در اروپا، در بیشتر سال گذشته معکوس شد، 
زیرا خودروهای با اگزوز ســهم خود را از فروش کلی افزایش دادند. بر اساس 
داده های انجمن خودروســازان اروپا، از ژانویه تــا نوامبر، فروش خودروهای 
الکتریکی با باتری و پلاگین هیبریدی ها نســبت به ســال گذشــته اندکی 
کاهش یافته اســت، به طوری که آلمان، بزرگ ترین بازار قاره، شاهد کاهش 
۱۷ درصدی بوده است.پشــت این کندی رشد چیست؟فروش ضعیف تر در 
اروپــا، همزمان با حذف یارانه های دولتی بــود. خودروهای برقی بدون این 
مشوق ها، در مقایســه با خودروهای سوختی معادل بسیار گران هستند. به 
طور متوسط، خودروهای تمام الکتریکی در اروپا ۳۰ درصد و در ایالات متحده 
۲۷ درصد گران تر هستند.خودروهای برقی ارزان تری در آنجا یعنی در چین 
وجود دارد. اما دولت های اروپا و ایالات متحده از خودروســازان داخلی خود 
با تعرفه ها و موانع دیگر محافظت می کنند تا ســازندگان چینی خودروهای 
برقی مانند بی وای دی را از خود دور نگه دارند.رکود برای صنعت خودرو چه 
معنایی دارد؟در سپتامبر خودروســازان قدیمی و آنهایی که سابقه طولانی 
در ســاخت وسایل نقلیه موتور احتراقی دارند، اکنون مجموعاً ۲۳.۷ میلیون 
فروش خودرو الکتریکی در ســال ۲۰۳۰ را هدف قرار داده اند. این بیش از 
سه میلیون مدل خودرو در مقایسه با جاه طلبی های پایان دهه آنها در سال 
۲۰۲۳ است.حتی تسلا، سازنده خودروهای برقی خالص که بیشترین تلاش 
را بــرای موفقیت خودروهای برقی در بین راننــدگان انجام داد؛ هدف خود 
مبنی بر ارائه ۲۰ میلیون دستگاه سالانه تا سال ۲۰۳۰ را متوقف کرده است. 
برترین فروشــنده خودروهای الکتریکی در جهــان که در مقابل بی وای دی 
قرار دارد در ســال ۲۰۲۴ اولین کاهش فروش سالانه خود را در بیش از یک 
دهه گذشــته به ثبت رســاند و این در حالی است که تحویل رکورد در سه 
ماهه چهارم را داشت.در بحبوحه فروش ضعیف تر خودروهای برقی، برخی از 
خودروسازان در اروپا هشدار داده اند که اگر نتوانند استانداردهای آلایندگی 
سختگیرانه اتحادیه اروپا را رعایت کنند، ممکن است میلیاردها یورو جریمه 
شوند و شــرکت ها اکنون برای به حداقل رساندن جریمه های خود، ناوگان 
خودروهای برقی خود را با ســازندگانی مانند تسلا و ولوو ترکیب می کنند. 
تغییر به ســمت خودروهای الکتریکی برای مبارزه با تغییرات آب وهوایی و 
همچنین یک چالش بزرگ برای صنعت خودروسازی است که برای بسیاری 
از اقتصادها حیاتی است. تلاش جهانی برای برقی سازی حمل ونقل جاده ای، 
خودروسازان اروپایی و آمریکایی را با یک تهدید رقابتی بزرگ از سوی چین 
مواجه کرده اســت. باز کردن درها برای واردات و تولید بیشــتر خودروهای 
برقی و قطعات چینی به حفظ فشــار نزولی بر قیمت ها در اروپا و آمریکای 
شــمالی و افزایش تقاضا کمک می کند. با این حــال، این موضوع می تواند 
خودروســازان محلی را تضعیف کند و ســلطه چین را در صنایع سبز آینده 
بیشــتر کند. مزیت قیمتی چین قابل توجه است که به دلیل مازاد ظرفیت 
تولید قابل توجه اســت. در همین حال، ســایر دولت ها که از کاهش اخیر 
تقاضای خودروهای برقی نگران شــده اند، در حال بررسی این هستند که آیا 
انگیزه های مالی خود را برای خریداران بازگردانند یا خیر. تمام کارهایی که 
خودروسازان برای پیکربندی مجدد کارخانه های خود برای تولید خودروهای 
برقی انجام داده اند به این معنی اســت که آنها به ارائه طیف گسترده تری از 
مدل های مقرون به صرفه تر برای جذب خریداران متزلزل نزدیک تر می شوند. 
خودروســازان اروپایی خودروهای برقی جدید و ارزان تری را برای کمک به 
رســیدن به اهداف تغیرات آب وهوایی عرضه می کنند. بر اســاس سناریوی 
خوش بینانه، خودروهای برقی می توانند ۲۴ درصد از بازار اروپا را در ســال 
جاری به خود اختصاص دهند. این یک جهش بزرگ از سهم ۱۳.۴ درصدی 
آنها در کشورهای اتحادیه اروپا طی یازده ماه اول سال ۲۰۲۴ است که توسط 

انجمن خودروسازان اروپا بررسی شده است.

گزیده خبر

قالیباف: دولت باید قانون متناسب سازی حقوق بازنشستگان را به 
طور کامل اجرا کند

امنیت غذایی با همفکری بخش 
خصوصی دست یافتنی است

ارزهای مجازی اولویت اصلی دولت آینده 
ترامپ

رئیس ســازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی اظهار کرد: با همفکری و همگرایی همه بخش ها اعم از 
دولتی و خصوصی نیل به توسعه کشاورزی پایدار و تأمین امنیت غذایی کشور بر پایه سند دانش بنیان امنیت 
غذایی و برنامه هفتم توسعه کشور دست یافتنی است.به گزارش ایسنا، غلامرضا گل محمدی - معاون وزیر و 
رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی- در سی و هشتمین دوره معرفی و تجلیل از ۱۴۶ برگزیده 
تولید ملی بخش کشــاورزی که امروز با حضور رئیس جمهور در ســالن اجلاس سران برگزار شد اظهار کرد: 
تردیدی نیست که حدود ۱۳۰ میلیون تن تولید محصولات کشاورزی بر پایه دانش بومی کشاورزان با تجربه 
و خبره کشور، ترویج آخرین یافته های پژوهشگران و کارشناسان سازمان تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی، 

حمایت های همه جانبه مدیران و نقش انکارناپذیر بخش خصوصی استوار است......

توسعه صنعت ریلی ایران در سایه 
تحریم ها؛ اولویت با پروژه های کلیدی

ارزهای مجازی اولویت اصلی دولت آینده 
ترامپ

مزایا و چالش های حذف دلار از مبادلات تجاری 
ایران و روسیه
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قالیباف: دولت باید قانون متناسب سازی حقوق بازنشستگان را به طور کامل اجرا کندگزیده خبر
سرلشکر سلامی مطرح کرد

شرط رهبری انقلاب برای هدف 
قراردادن یک مقر تروریستی

فرمانده کل ســپاه پاســداران روایتی از شــرط رهبری انقلاب اسلامی برای هدف 
قراردادن مقر فرماندهان گروهک های تروریستی در سوریه در سال ۱۳۹۷ ارائه کرد.

به گزارش ایسنا، سرلشکر حسین سلامی در جریان حضور در آیین تقدیر از پزشکان 
و پرســتاران فعال در درمان مجروحان لبنانی با بیان خاطره ای از برنامه ریزی برای 
عملیات علیه یک مقر تروریســتی در سوریه و شرط رهبری انقلاب برای انجام این 
عملیات، اظهار کرد: »ســال ۹۷ قرار بود ما مقر فرماندهان گروهک های تروریستی 
در ســوریه را هدف قرار دهیم. این مسئله به استحضار رهبری انقلاب رسید و اولین 
شرطی که گذاشتند این بود که نباید به هیچ غیرنظامی آسیب برسد، اگر موشک ها 
دقیق نیستند، عمل نکنید.«وی یادآور شد: ما این عملیات را انجام دادیم و با همراهی 
شهید حاج قاسم سلیمانی و سردار حاجی زاده صبح روز بعد خدمت رهبری انقلاب 
رســیدیم تا گزارشی خدمت ایشــان ارائه کنیم که  پرسیدند به هیچ غیرنظامی که 
آسیب نرســید؟ گفتیم نه و ایشان پاسخ دادند، حالا گزارش دهید.سرلشکر سلامی 
ادامه داد: در عملیــات دیگری که انجام می دادیم، فاصله  بین نقاط اصابت با حضور 
افرادی که شایسته آسیب دیدن نبودند کم بود و ایشان )رهبری انقلاب( آنقدر به ما 
تأکید کردند تا ما با هوش مصنوعی توانستیم به فناوری ای برسیم که وقتی هدفی را 

می زنیم، هیچ انسان بی گناهی آسیب نبیند.

پیام تسلیت وزیر دفاع در پی 
شهادت حجج اسلام رازینی و 

مقیسه

امیر ســرتیپ خلبان عزیز نصیرزداه وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح در پیامی 
شــهادت حجج اسلام رازینی و مقیسه را تبریک و تســلیت گفت.به گزارش ایسنا 
به نقل از روابط عمومی وزارت دفاع، این پیام به شــرح زیر است:شــهادت پرافتخار 
حجج الاســلام شهید علی رازینی و شهید محمد مقیسه، دو قاضی شجاع و انقلابی، 
را به خانواده های مکرم این شــهیدان، و جامعه قضایی کشور تبریک و فقدان آنان را 
تسلیت عرض می کنم.از درگاه خداوند متعال برای این شهیدان گرانقدر علو درجات 
و برای بازماندگان محترم صبر جمیل و اجر جزیل مسئلت دارم.وزیر دفاع وپشتیبانی 

نیروهای مسلح سرتیپ خلبان عزیز نصیر زاده

مقاومت برای کسب حق تعیین 
سرنوشت، یک حق انسانی و 

قانونی است
امــور  وزارت  ســخنگوی 
خارجه کشــورمان نوشت: 
مقاومــت و مبــارزه برای 
تعییــن  حــق  کســب 
از  رهایــی  و  سرنوشــت 
اســتعماری و  اشغال  یوغ 
آپارتاید، یک حق انســانی 
و قانونــی وفــق حقــوق 
گزارش  است.به  بین الملل 

خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی، ســخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان با انتشار 
مطلبی در صفحه شخصی خود نوشت: در روز غزه نماد مقاومت، یاد کودکان معصوم 
و زنان و مردان بیگناه فلســطینی که در ۱۶ ماه گذشــته قربانی طرح جنایت کارانه 
»امحای استعماری« رژیم اشغالگر شده اند را گرامی می داریم و به مقاومت اسطوره ای 
مردمان غزه در برابر نسل کشــی و آپارتاید رژیم صهیونیستی ادای احترام می کنیم.

وی افزود: مقاومت و مبارزه برای کسب حق تعیین سرنوشت و رهایی از یوغ اشغال 
اســتعماری و آپارتاید، یک حق انسانی و قانونی وفق حقوق بین الملل است؛ و مقابله 
با بی کیفرمانی رژیم اشــغالگری که مســتمرا مرتکب جنایات جنگی، جنایت علیه 
بشریت و نسل کشی می شود، یک مسئولیت و وظیفه طبق حقوق بین الملل و حقوق 

بشردوستانه بین المللی است.

موضوعات حوزه فناوری در معاهده 
ایران روسیه، زمینه  اشتغال متخصصان 

بسیاری را فراهم می کند

کارشناس مســائل منطقه گفت: در این توافقنامه موضوعات جدید در حوزه فناوری و علوم 
مانند هوش مصنوعی، ســایبری و هوافضا که خود زمینه اشتغال بسیاری از متخصصان این 
علوم را فراهم می کند، تصریح شده است.»سیدرضا صدرالحسینی« در گفتگو با خبرنگار مهر 
با اشاره به معاهده مشــارکت جامع همکاری های راهبردی ایران و فدراسیون روسیه، اظهار 
داشت: یکی از مهم ترین توافقات راهبردی جمهوری اسلامی ایران با کشوری دیگر که طی ۴۵ 
ســال گذشته منعقد شده، معاهده مشارکت جامع همکاری های راهبردی ایران و فدراسیون 
روســیه است.وی ادامه داد: طی سالیان گذشته سه دولت در ارتباط با این توافق تلاش هایی 
را انجام داده اند. همه کاســتی هایی که در منظرهای مختلف دولت های ۳ دوره گذشته بنظر 
می رسید، توسط کارشناسان هریک از این دولت ها در این توافق مورد ملاحظه قرار گرفت و 
همچنین توجه خاصی به مسائل اقتصادی و دور زدن و خنثی کردن تحریم های ظالمانه غرب 
نسبت به دو کشور مورد توجه قرار گرفت.کارشناس مسائل منطقه عنوان کرد: یکی دیگر از 
مهم ترین مســائل مورد توجه در این توافقنامه راهبردی، توجه به گذرگاه ها و توانمندی های 
بالقوه و بالفعل دو کشور و همچنین مسئله مهم منطقه و مقابله با تروریسم و ارتقای توسعه 
کشورهای منطقه است.صدرالحسینی یادآور شد: موضوع مهمی که باید در مورد این معاهده 
مورد توجه قرار گیرد اینکه این توافقنامه نافی ارتباطات سیاسی، فرهنگی، اقتصادی و دفاعی 
هیچ کدام از این دو کشور با کشورهای دیگر نخواهد بود و این موضوع در معاهده نیز اشاره و 
تثبیت شده است.وی افزود: موضوع دیگری که می تواند از جهت دفاعی و اقتصادی با اهمیت 
باشد اینکه در این توافقنامه موضوعات جدید در حوزه فناوری و علوم مانند هوش مصنوعی، 
ســایبری و هوافضا که خود زمینه اشتغال بسیاری از متخصصان این علوم را فراهم می کند، 
تصریح شده است.کارشناس مسائل منطقه با بیان اینکه بنظر می رسد این توافقنامه می تواند 
در ارتقا اقتصادی، فرهنگی، اجتماعی، دفاعی و سیاســی هر دو کشــور و به تبع آن منطقه 
تأثیرات قابل توجهی بگذارد، گفت: انتظار این است که سازمان ها و دستگاه های مرتبط پس 
از امضای این معاهده راهبردی به سرعت هرچه تمام تر در راستای عملیاتی شدن مفاد این 

توافقنامه اقدامات عاجل بعمل آورند.

گفت: مجلس با تصویب قوانین دائمی و پایدار برای حل ریشــه ای مشــکلات بازنشستگان رئیس مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه حقوق بازنشســتگان اولویت مجلس است، 

زیرســاخت قانونی لازم را ایجاد کرده و دولت ملزم به اجرای کامل این قوانین است.
به گزارش ایســنا، محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اســلامی در دیدار رئیس و 
اعضای کانون عالی کارگران بازنشســته کشوری و رئیس اعضای کانون کارگران بازنشسته 
و مســتمری بگیران تأمین اجتماعی تهران به تشــریح اقدامات مجلس در راستای حمایت 
از بازنشســتگان پرداخت و گفت: همیشــه معتقدم مشــکلات را باید ریشه ای حل کنیم، 
نه اینکه با تصمیمات عجولانه، مشــکلات جدیدی ایجــاد کنیم. وی به یکی از تصمیمات 
مهم مجلس در برنامه هفتم پیشــرفت اشــاره کرد و افزود: مجلس برای حمایت از حقوق 
بازنشســتگان، یک درصد از مالیــات بر ارزش افزوده را به این موضــوع اختصاص داده و 
این منبع پایدار، هر ســاله افزایش می یابد؛ به طوری که امســال ۷۰ هــزار میلیارد تومان 
و در ســال ۱۴۰۴ حــدود ۱۰۴ هزار میلیارد تومان خواهد بــود. قالیباف با انتقاد از توقف 
افزایش حقوق بازنشســتگان به اندازه تورم در برنامه ششــم، اعلام کرد: ما این محدودیت 
را در برنامه هفتم حذف کردیم تا در ســال های آینده، امکان افزایش حقوق بازنشســتگان 
متناسب با تورم وجود داشته باشد.رئیس مجلس همچنین از الزام دولت به پرداخت دیون 
تأمیــن اجتماعی خبر داد و اظهار کرد: در برنامه هفتــم، دولت حق ندارد پرداخت دیون 
تأمیــن اجتماعی را بــه تعویق بیندازد و همچنین طبق قانون حقوق بازنشســتگان، مانند 
حقوق کارمندان، تکلیف اجتناب ناپذیر اســت و باید به صورت کامل اجرا شود.قالیباف در 
ادامه به متناسب سازی حقوق بازنشستگان اشاره کرد و افزود: طبق توافق مجلس و دولت، 
باید از آذرماه امسال فرمول متناسب سازی حقوق بازنشستگان لحاظ شود و همچنین طبق 
قانون متناسب ســازی این فرمول باید از ابتدای سال ۱۴۰۳ اعمال شود لذا  اگر دستگاهی 
در سال جاری این ۴۰ درصد را اعمال نکرده است، مبلغ  امسال به عنوان دیون قطعی برای 
بازنشســتگان محسوب شده و باید همراه با ۳۰ درصد سال بعد، اعمال شود.رئیس مجلس 
در پایان تأکید کرد: این مصوبات قانونی اســت و دولت موظف به اجرای آن ها اســت. اگر 
دولت معتقد اســت قانون مشکلی دارد، باید درخواســت اصلاح دهد؛ در غیر این صورت، 

باید قانون را به طور کامل اجرا کند.

معاون اول رئیس جمهور در »جلســه مشترک معاونین اول سران قوا« برای برگزاری هرچه 
باشــکوه تر مراسم ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی  گفت: پیام اصلی این جلسه، وفاق و 
همدلی بین ســه قوه برای حل مشــکلات جامعه اســت و امیدواریم که بتوانیم این پیام 
امیدبخش را در این روزهای مبارک به مردم برســانیم.به گزارش ایســنا، در این جلســه 
که صبح امروز )یکشــنبه( در دفتــر معاون اول رئیس جمهور با حضور حجت الاســلام و 
المســلمین خلیلی، معاون اول قوه قضائیه و حاجی بابایی، نائب رئیس اول مجلس برگزار 
شــد،  عارف با تسلیت شهادت قضات برجســته دیوانعالی کشور گفت: با آنکه شهادت این 
عزیزان، ضایعه بزرگی برای کشــور و قوه قضائیه اســت  اما شهادت، برگ زرینی در سوابق 
این عزیزان است. عارف در ادامه این جلسه  با تاکید بر اینکه باید به شدت از دولتی شدن 
مراســم سالگرد پیروزی انقلاب اســلامی ایران دوری کنیم گفت : سه قوه در کنار یکدیگر 
و با نهایت توان برنامه ریزی خواهند کرد تا شــرایط برای شــرکت گســترده مردم در این 
مراســم تسهیل شود، چرا که معتقدیم در تمامی ادوار، حضور مردم، تضمین کننده اساس 
انقلاب و راهگشــای مشکلات بوده اســت و امســال نیز باید کمک کنیم تا امکان حضور 
گســترده مردم با تمامی ســلایق فراهم شود.در این جلســه، پس از آنکه گزارش مفصلی 
درباره حضور مردم و خصوصا جوانان و نوجوانان در مراســم معنوی اعتکاف در استان های 
مختلف کشــور و نیزشرکت گسترده هنردوســتان در برنامه های فرهنگی و هنری مرتبط 
با جشــنواره  فجر بیان شــد، دکترعارف با تقدیر از همدلی ملت ایران در این رویدادهای 
معنــوی و فرهنگی گفت: امیدواریم که  مهمتریــن پیامی که از همایش بزرگ مردمی ۲۲ 

بهمن  به دنیا مخابره می شــود  »وفاق، همدلی و امید« باشد و 
این نگاه همدلانه باید فراتر از نگاه های جناحی باشــد تا جامعه 
نیــز امیدوارانه در این همایش بزرگ ملی شــرکت کند.عارف 
در ادامه بر لــزوم بازخوانی اهداف اولیــه انقلاب تأکید کرد و 
افزود: این ایام فرخنده، فرصت مهمی اســت تا با مردم گفت و 
گو کنیم و از طریق گفت وگــوی صمیمانه با مردم، توطئه ها و 
شیطنت های دشــمن را رفع کنیم و این پیام را بدهیم که اگر 
با هم وفاق داشــته و در کنار هم باشــیم می توانیم توطئه های 
بدخواهان را خنثی کنیم.در این جلســه همچنین معاونان اول 
ســران قوا، برنامه های ویژه و مشــترک هر قوه برای تســهیل 
امکان حضــور مردم و آحاد جامعه در این رویداد بزرگ ملی و 
مذهبی را بیان کردند.حجت الاسلام و المسلمین خلیلی معاون 
اول قوه قضاییه نیز در این جلسه بر ضرورت تدوین برنامه های 
بانشــاط در سالگرد پیروزی انقلاب اســلامی ایران تأکید کرد.

حاجی بابایی نایب رئیس اول مجلس شــورای اســلامی نیز از 
رسانه ها به ویژه رســانه ملی خواست از ظرفیت های در اختیار 
خود برای بیان هنرمندانه دســتاوردهای انقلاب اسلامی ایران 

استفاده کنند.

یک کارشناس مسائل روسیه گف ت: اگر ایران توافق راهبردی 
با روســیه به عنوان یک عضو شــورای امنیت داشته باشد، 
می تواند از این ظرفیت برای تأمین منافع خود استفاده کند.

روح الله مدبر، کارشناس مسائل روسیه در گفتگو با خبرنگار 
مهر در خصوص اهمیت ســفر رئیس جمهور به روســیه و 
دستاوردهای آن، گفت: با توجه به اینکه جمعه )۲۸ دی ماه( 
در کرملین توافق راهبردی ایران و روسیه امضا می شود و با 
توجه به اینکه طی شش ماه گذشته سیگنال های متعددی 
از طرف روس ها برای همگرایی و همکاری با تهران مخابره 
شــده بود، امیدوارم تهران این توافق را جدی بگیرد و نگاه 
تشــریفاتی به آن نداشته باشــد.این کارشناس مسائل بین 
الملل با اشاره به تمایل روس ها برای گسترش روابط با ایران، 
افزود: روس ها ســیگنال های متعددی را مطرح می کردند و 
به عنــوان نمونه چند بار خود آقــای لاوروف درباره توافق 
راهبردی مصاحبه کرد و باید توجه داشت تا فرصت طلایی 

توافق راهبردی به این سمت نرود که صرفاً به یک امضا ختم شود، زیرا بی نهایت فرصت برای 
همکاری ما با روســیه وجود دارد و فرصت کم نظیری در این شرایطی که در منطقه تحولات 
چشــمگیری را مشاهده می کنیم، وجود دارد.نفوذ روســیه در آمریکای ترامپ بسیار بالاتر از 
آمریکای بایدن اســت وی ادامه داد: امروز روســیه نفوذش در آمریکای ترامپ بسیار بالاتر از 
آمریکای بایدن اســت و ما باید این را بپذیریم که نگاه ترامپ به روسیه بسیار متفاوت از نگاه 
گروه دموکرات ها است و این باعث می شود که اندکی از تنش های بین آمریکا و روسیه حل و 
فصل شود و علت اینکه اصرار داشتیم و دائماً به دولت می گفتیم که هر چه سریع تر تا قبل از 
حضور ترامپ توافق با روســیه امضا شود، به این دلیل بود. بعد از امضای توافق، روابط ایران و 
روســیه راهبردی می شودمدبر تاکید کرد: امروز اگر مسکو ایران را به عنوان شریک راهبردی 
می بیند و اگر مذاکراتی با آمریکا داشــته باشــد که به زودی این اتفاق خواهد افتاد، ترامپ با 
پوتین ملاقات خواهد کرد و اگر ترامپ مســئله تهران را مطرح کند، مسکو به عنوان شریک 
راهبردی اش از تهران خواهد گفت، زیرا در مقدمه توافق آمده اســت بعد از امضای این توافق، 
روابط ایران و روســیه راهبردی می شــود.این کارشناس اوراسیا با بیان آنکه تهران باید برنامه 
داشته باشد و از این روابط استفاده کند، در خصوص امضای توافق همکاری ۲۵ ساله با چین، 
گفت: آن توافق در سطح امضای رؤسای جمهور هم نرسید و تا جایی که من خاطرم است در 
سطح بین وزرای خارجه بود، اما روس ها نگاهشان برای همکاری با ایران، با چینی ها متفاوت 
است.نگاه روسیه به ایران عمیق و راهبردی است وی افزود: نگاه روسیه به ایران یک نگاه عمیق 
است و حتی عضویت ایران در شانگهای و بریکس به دلیل کمک و همکاری روس ها بود، زیرا 
برخی از اعضای شانگهای و بریکس تحت نفوذ آمریکا هستند و رویکردشان به عضویت ایران 
مثبت نبود. حتی در بریکس تا لحظات آخر یکی از اعضای بریکس به هیچ وجه موافق عضویت 
دائم ایران در بریکس نبود، اما شــخص پوتین با آن عضو تماس گرفت و اعلام کرد ایران باید 
عضو بریکس شــود و ایران عضو دائم بریکس شــد. مدبر با اشاره به تلاش غربی ها برای عدم 
حضــور ایران در ائتلاف های جهانی، تصریح کرد: حضور در پیمان شــانگهای و بریکس یک 
فرصت طلایی اســت، زیرا غربی ها در برابر ایران تلاش دارند تا کشورمان به ائتلاف های مهم 

چند بعدی اقتصادی و سیاسی نپیوندد و منزوی باشد تا 
با تحریم ها به ایران فشــار بیاورند.وی با اشــاره به حضور 
ایران در اتحادیه اوراسیا، گفت: در حال حاضر با همکاری 

روس ها ایران عضو ناظر اتحادیه اقتصادی اوراسیا است 
که دارای یک بازار بزرگ است و اینها نشان می دهد که 
نگاه روســیه به ایران همگرایانه است. همچنین مسئله 
بعدی این اســت که روسیه به شدت پیگیر است تا راه 
گذر در ایران راه اندازی شود و مشغول سرمایه گذاری 
است، در حالی که هدف تحریم های غرب آن است که 
هیچ کشــور خارجی در ایران سرمایه گذاری نکند. در 
بخش انرژی روسیه برنامه جدی دارد تا سرریز گازشان 
را وارد ایــران کنند، لذا در حال حاضــر که با ناترازی 
انرژی مواجه هســتیم، می توانیم از ظرفیت پمپاژ گاز 
روسیه استفاده کنیم.این کارشناس مسائل بین الملل 

با انتقاد از رویکرد غرب گرایانه برخی رســانه های داخلی، 
خاطرنشان کرد: دائماً در برخی رسانه های غرب گرا علیه روسیه حمله می شود. این در حالی 
اســت که در دو هفته گذشته مکرون از فرانسه، مقامات انگلستان و … علیه کشورمان تهدید 
و هتاکی می کنند اما همان رســانه های غرب گرا و جریان خاص طرفدارش هیچ عکس العمل 
جدی به آنها نشــان نمی دهند و در مقابل در تلاش هســتند به روسیه حمله کنند و روزانه 
علیه روســیه اخبار منفی و شایعه منتشــر می کنند، لذا نگاه برخی سیاسیون ما در خصوص 
روسیه اشتباه است، در حالی که از این فرصت های طلایی که ما در همکاری با روسیه داریم، 
می توانیم استفاده کنیم.اروپایی ها به دنبال محدود کردن رابطه تهران با مسکو هستندمدبر با 
انتقاد از اروپایی ها، ادامه داد: در حالی که در همین چند ماه گذشــته با تروئیکای اروپایی در 
حال مذاکره بودیم، آنها به دنبال افزایش تحریم ها علیه ایران بودند. از سویی اروپایی ها چون 
می دانند، روســیه در نظم جدید جهانی و در مسیر ائتلاف سازی ها و همگرایی هایی از جمله 
بریکس و گرفتن اعضای جدید به این مجموعه و بریکس پلاس در حرکت است، عملًا به دنبال 
آن هســتند که ایران با روسیه رابطه چندانی نداشته باشــد و روابط خود را محدود کند، لذا 
اینجاست که باید برای توافق راهبردی با روسیه برنامه داشت و کار کرد.وی با اشاره به سخنان 
هفته پیش وزیر خارجه روســیه در خصوص توافق نامه همکاری مسکو و تهران، گفت: آقای 
لاوروف هفته پیش در خصوص این توافق نامه گفت که توافق ایران با روسیه چهار فصل دارد و 
دارای ابعاد اقتصادی، سیاسی، امنیتی و مقابله با تهدیدات مشترک است. همچنین اروپا نگران 
است ما با روسیه به ائتلاف امنیتی رسیده و با تهدیدهای مشترک بین خودمان از جمله وجود 
تروریســم در آسیای مرکزی و قفقاز، مبارزه کنیم. می توان از برگ روسیه برای تأمین منافع 
خود استفاده کرد این کارشناس اوراسیا تاکید کرد: به نظرم باید در ابتدا مسیرمان را درست 
طراحی کرده و از فرصت و ظرفیت روسیه استفاده کنیم، بعد اگر می خواهیم با اروپا یا هر کس 
دیگر هم مذاکره کنیم، با دست برتر وارد مذاکره شویم، زیرا در غیر این صورت دستاوردهای 
مذاکره ما همان مکانیزم ماشــه خواهد بود که در برجام نصیب ما شد، در حالی که اگر ایران 
یک توافق راهبردی با یک قدرت اتمی عضو شورای امنیت داشته باشد، می تواند از برگ روسیه 

برای تأمین منافع خود استفاده کند.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در تماس تلفنی با دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین، در مورد آخرین وضعیت 
تحولات میدانی در غزه و توافق آتش بس رایزنی و تبادل نظر کردند.به گزارش خبرگزاری مهر، ســید عباس عراقچی وزیر 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در تماس تلفنی با زیاد نخاله دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین، در مورد آخرین 
وضعیت تحولات میدانی در غزه و توافق آتش بس رایزنی و تبادل نظر کردند.وزیر امور خارجه در این گفتگوی تلفنی، ضمن 
تبریک پیروزی مقاومت بی نظیر مردم فلسطین در برابر نسل کشی و جنایات شنیع رژیم صهیونیستی طی ۱۵ ماه گذشته که در نهایت این رژیم را مجبور به تسلیم و پذیرش توافق آتش بس 
کرد، بر موضع اصولی و ثابت جمهوری اسلامی ایران در حمایت از آرمان فلسطین و مقاومت مشروع و قانونی ملت فلسطین علیه اشغالگران صهیونیست تاکید کرد.دبیرکل جنبش جهاد 
اسلامی فلسطین نیز گزارشی از آخرین وضعیت میدانی غزه و تحولات سیاسی مربوطه ارائه نمود و ضمن تمجید از مواضع شجاعانه و حمایت های جمهوری اسلامی ایران از مردم غزه، 

تصریح کرد مقاومت مردم فلسطین برای احقاق حقوق انسانی و قانونی خود و کسب حق تعیین سرنوشت و رهایی از سلطه اشغالگری با جدیت ادامه خواهد یافت.

وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران با همتای یمنی خود راجع به تحولات منطقه و موضوعات دوجانبه گفتگو و تبادل 
نظر کرد.  به گزارش خبرگزاری مهر، سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و جمال احمد علی عامر 
وزیر امور خارجه و مهاجرین جمهوری یمن طی تماس تلفنی راجع به تحولات منطقه و موضوعات دوجانبه گفتگو و تبادل 
نظر کردند.وزیر امور خارجه کشــورمان توافق آتش بس را نتیجه پایداری مردم غزه و پشــتیبانی مجموعه مقاومت از جمله 
حمایت شــرافتمندانه مردم یمن از مردم مظلوم فلســطین دانست و با اشاره به نقش بسیار مهم یمن در تحقق این پیروزی 

گفت: رژیم صهیونیستی بعد از ۱۵ ماه جنایت و نسل کشی نتوانست به اهداف شرورانه اش برسد و ناگزیر به تسلیم در برابر اراده ملت صبور و مقاوم فلسطین شد.عراقچی همچنین با اشاره 
به سفر اخیر نماینده ویژه دبیر کل سازمان ملل متحد در امور یمن به تهران، گفتگوها در این زمینه را مفید و موثر دانست و بر تداوم حمایت کشورمان از دولت و مردم یمن تاکید کرد.

وزیر امور خارجه یمن نیز با ابراز خرسندی از تحمیل توافق آتش بس به رژیم نسل کش صهیونیستی، تصریح کرد: ما روند اجرای توافق آتش بس را دنبال می کنیم و نحوه اقدامات آتی 
یمن در حمایت از مردم فلسطین به میزان پایبندی طرف مقابل به اجرای آتش بس و توقف کامل نسل کشی مردم فلسطین بستگی دارد.وی همچنین با ارائه گزارشی از آخرین تحولات 

میدانی در یمن، از حمایت های سیاسی و معنوی جمهوری اسلامی ایران از دولت و مردم یمن در مقابل تجاوزهای دشمنان تقدیر کرد.

تاکید عراقچی بر موضع ثابت کشورمان در 
حمایت از آرمان فلسطین

رایزنی وزیران امور خارجه ایران و یمن

ایران می تواند از توافق راهبردی با روسیه برای تأمین منافع خود استفاده کند

معاون اول رئیس جمهور در جلســه مشترک معاونین اول سران قوا:

مراســم سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی ایران باید فراتر از نگاه جناحی باشد
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گزیده خبرگزیده خبر مزایا و چالش های حذف دلار از مبادلات تجاری ایران و روسیه

از مزایای حذف دلار در مبادلات مالی ایران و روســیه مــی توان به تقویت ارز ملی، 
تسهیل تجارت دو جانبه ، ایجاد نظام مالی مستقل و تنوع بخشی در سبد ارزها اشاره 
کرد. به گزارش خبرنگار مهر محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی در سفر اخیری 
که به روسیه داشت با تاکید بر عملیاتی شدن پیمان پولی میان ایران و روسیه و اینکه 
به منظور تســهیل و تسریع در مبادلات اقتصادی میان تجار و بازرگانان، ارز دو کشور 
بر اساس نرخ توافقی بازار ارز تجاری، مبنای تسویه قرار می گیرد گفت: طی مذاکرات 
با مقامات پولی و بانکی روسیه، تابلوی روبل با نرخ توافقی بزودی در مرکز مبادله ارز 
و طلای ایران راه اندازی و پول دیجیتال ایران و روســیه نیز به منظور افزایش ارزش 
مبادلات اقتصادی فعال می شــود. در ملاقات فرزین رئیــس کل بانک مرکزی ایران با 
نابیولینا رئیس بانک مرکزی روسیه، سند اقدام مشترک میان بانک های مرکزی ایران 
و روســیه در سه ســرفصل اصلی »اســتفاده از پول های ملی در تجارت دو کشور«، 
»امکان اتصال پیام رســان های بانکی و بومی دو کشــور موســم به سپام و SPFS« و 
»امکان اتصال شبکه پرداخت کارتی دو کشور« عملیاتی شد. رئیس کل بانک مرکزی 
بــا بیان اینکه اخیــراً توافقی میان بانک مرکزی ایران و روســیه درباره پول دیجیتال 
انجام شــده اســت, از به کارگیری پــول دیجیتال در مبادلات تجــاری میان ایران و 
روســیه خبر داد و گفت: با راه اندازی شعب بانک های »V.T.B« و " میربیزینس" تجار 
ایرانــی می توانند عملیات صادرات خود را از طریق این شــعب انجام دهند همچنین 
با تمهیدات پیش بینی شــده در صدد رفع مشــکل عدم تعادل تجاری بین دو کشور 
هســتیم. ایجاد شعب بانکی در ایران و روسیه عالی ترین مقام بانک مرکزی در ادامه با 
اشــاره به هماهنگی های انجام شده برای ایجاد شعب بانک های ایرانی و روسی در دو 
کشور گفت: هم اکنون بانک vtb یک دفتر نمایندگی در ایران دارد. هرچند این بانک 
علاقمند به افتتاح شــعبه در ایران است. حتی ازبر بانک روسیه نیز می تواند در ایران 
شــعبه ای داشته باشد و ما از این موضوع استقبال می کنیم. همچنین سه بانک ایرانی 
دارای حســاب نزد اگزیم بانک هســتند. لذا ما در این باره هیچ محدودیتی نداریم و 
هر بانکی که تمایل به حضور در این زمینه باشــد، اســتقبال می کنیم. تسهیل گری 
در مبــادلات پولی تجار و بازرگانان وی با بیان اینکه پیمان پولی بســیار فراتر از اتاق 

پایاپای اســت، اظهار کرد: به واســطه این پیمان، با روبل و ریال مبادله خواهیم کرد. 
هم اکنون در حال راه اندازی اتاق پایاپای با قزاقســتان و چند کشــور دیگر هستیم. 
اما در پیمان پولی میان ایران و روســیه، مشــکل نرخ تسویه ارز بود که به زودی این 
مســأله نیز برطرف می شــود و دیگر نیازی به اتاق پایاپای نیست و تمام مبادلات به 
روبل و ریال انجام می شــود. لذا به تجار اطمینان می دهم که در زمینه پولی مشــکلی 
وجــود ندارد تلاش برای حل مشــکل عدم تعادل تجاری رئیــس کل بانک مرکزی با 
بیان اینکه یکی از چالش های ما عدم تعادل میان تجارت ایران و روســیه است، گفت: 
امیدواریم با نرخ جدید توافقی که برای روبل ایجاد خواهیم کرد، بخشــی از این عدم 
تعــادل را کاهش دهیم. همچنین در صورتی کــه تجار با محدودیت هایی در صادرات 
روبرو هســتند، برای نمونه می توانیم فاینانس کشــتی ها را انجام دهیم و با همکاری 
ســایر بخش های اقتصادی محدودیت های مذکــور را برطرف کنیم. راه اندازی تابلوی 
روبــل در بازار ارز تجاری وی خاطرنشــان کرد: به تازگی بازار جدیدی به اســم بازار 
ارز توافقــی ایجــاد کرده ایم که در این بازار، نرخ بر اســاس توافق صادرکننده و وارد 
کننده شــکل می گیرد. او با بیان اینکه در حال راه اندازی تابلوی روبل در مرکز مبادله 
هســتیم و ریال آفشــور روبل را تعریف می کنیم تاکید کرد: بــا همکاری میربیزینس 
)شــبکه کارتی روســیه( در تلاش هســتیم که روبل، نرخ جداگانه ای بر اساس توافق 
تجار داشته باشد و مطمئن باشــید در این زمینه ظرف یکی دو هفته آینده خبرهای 
خوبی می شــنوید و دیگر مشــکلی نخواهیم داشت. فعال شــدن کارتهای عضو شبکه 
شــتاب در خود پردازهای روســیه فرزین ادامه داد: در حــال حاضر کارت های عضو 
شبکه شــتاب در دستگاه های خودپرداز روسیه فعال اســت؛ پیش از سفر به روسیه، 
یک میلیارد روبل به حســاب V.T.B واریز شــد این بانک، بانک عامل از طرف روسیه 
اســت و از طرف ایران هم بانک صادرات به عنوان بانک عامل تعیین شــده اســت در 
تلاش هســتیم تا بانک ملی را هم در این پروژه درگیر کنیم. رئیس کل بانک مرکزی 
گفت: در مرحله بعدی کارت های روســی در ایران فعال خواهد شــد. در مرحله سوم 
این طرح از ســال آینده کارت های ایرانی در پایانه های فروش کشور روسیه و بالعکس 
قابل اســتفاده خواهد بود تا بتوان از فروشــگاه های موردنظر خرید انجام داد. نرخ نیز 

براســاس توافق خواهد بود و دخالتی در این باره نخواهیم داشــت و بر اساس توافق 
شکل خواهد گرفت. روابط تاریخی اقتصادی ایران و روسیه روابط اقتصادی بین ایران 
و روســیه به قرن ها قبل باز می گردد، اما پس از فروپاشــی اتحاد جماهیر شوروی در 
سال ۱۹۹۱، این روابط دستخوش تغییرات چشمگیری شد. از آن زمان، هر دو کشور 
به طــور فزاینده ای به دنبال تقویت روابط اقتصادی خــود بوده اند  عوامل کلیدی در 
روابط مالی چندین عامل در روابط مالی ایران و روســیه نقش دارند، که از جمله این 
موارد عبارتند از: منافع مشــترک: هر دو کشور منافع مشترکی در زمینه های مختلف 
ماننــد انرژی، امنیت منطقه ای و کاهش وابســتگی به دلار آمریــکا دارند تحریم های 
بین المللــی: تحریم های بین المللــی علیه ایران، باعث تقویت روابــط اقتصادی آن با 
روسیه شده اســت، زیرا هر دو کشور به دنبال راه هایی برای دور زدن این تحریم ها و 
تجارت با یکدیگر هســتند پروژه های مشترک: دو کشور در پروژه های مشترک زیادی 
در زمینه های انرژی، حمل و نقل و زیرســاخت ها همــکاری می کنند تجارت: تجارت 
بین ایران و روســیه در سال های اخیر افزایش یافته اســت، اگرچه هنوز نسبتاً پایین 
اســت حوزه های کلیدی همکاری مالی برخی از حوزه های کلیدی همکاری مالی بین 
ایران و روســیه عبارتند از: انرژی: ایران و روسیه هر دو از تولیدکنندگان بزرگ انرژی 
هستند و در این بخش همکاری های زیادی دارند. روسیه در پروژه های توسعه میادین 
نفتی و گازی ایران ســرمایه گذاری کرده اســت و همچنیــن در صادرات محصولات 
نفتی به ایران همکاری می کند بانکداری: با توجه به محدودیت های دسترســی ایران 
به سیســتم بانکداری بین المللی، همکاری های بانکی با روســیه افزایش یافته اســت. 
دو کشــور به دنبال ایجاد کانال هــای پرداخت جایگزین بــرای دور زدن تحریم های 
بین المللی هســتند تجارت: تجارت بین ایران و روســیه در حال افزایش اســت و هر 
دو کشــور به دنبال تنوع بخشــیدن به سبد تجاری خود هســتند. کالاهای صادراتی 
ایران به روســیه شامل محصولات کشــاورزی، مواد غذایی و فرش است، در حالی که 
کالاهای صادراتی روســیه به ایران شــامل ماشــین آلات، تجهیزات صنعتی و فلزات 
اســت حمل و نقل: دو کشور در حال همکاری برای توسعه کریدورهای حمل و نقل 
بین المللی هســتند. خط آهن رشت-آســتارا یکی از مهم ترین پروژه های مشــترک 
در این زمینه اســت که ایران را از طریق روســیه به اروپا متصل خواهد کرد ســایر 
زمینه ها: دو کشــور در زمینه های دیگری مانند فناوری، کشاورزی و گردشگری نیز 
همــکاری می کنند با وجود چالش ها، انتظار می رود روابط مالی بین ایران و روســیه 
در ســال های آینده بیشتر تقویت شود. هر دو کشــور منافع مشترکی در این زمینه 
دارنــد و به دنبال ایجاد یک سیســتم مالی جایگزین در مقابل سیســتم مالی تحت 
ســلطه غرب هســتند. حذف دلار از مبادلات تجاری بین ایران و روسیه، موضوعی 
پیچیده با جنبه های مختلف اقتصادی و سیاســی اســت. در اینجا به برخی از نکات 
مثبت و منفی این اقدام برای هر دو کشــور اشاره می کنم: مزایای بالقوه حذف دلار 
برای ایران و روســیه: کاهش وابستگی به دلار: هر دو کشور تلاش می کنند وابستگی 
خــود به دلار آمریکا را کاهش دهند. حــذف دلار در مبادلات دوجانبه می تواند این 
هدف را تقویت کند و آن ها را در برابر تحریم ها و فشــارهای اقتصادی آمریکا کمتر 
آســیب پذیر سازد تقویت ارزهای ملی: اســتفاده از ارزهای ملی )ریال ایران و روبل 
روســیه( در تجارت دوجانبه، می تواند به تقویت این ارزها و افزایش اعتماد به آن ها 
کمک کند تســهیل تجارت دوجانبه: با حذف دلار، ممکن اســت موانع و هزینه های 
مربوط به تبدیل ارز کاهش یابد و تجارت بین دو کشــور تســهیل شود ایجاد نظام 
مالی مســتقل: این اقدام می تواند به ایجاد یک نظام مالی مســتقل از سیســتم های 
مالی غربی کمک کند تنوع بخشــی به سبد ارزی: کاهش وابستگی به دلار و استفاده 
از ارزهای متنوع تر می تواند ســبد ارزی دو کشــور را متنوع تر کرده و ریســک های 
اقتصادی را کاهش دهد با وجود چالش ها، روابط مالی بین ایران و روســیه در حال 
توســعه است و انتظار می رود در ســال های آینده نیز رشد کند. هر دو کشور منافع 
مشــترکی در کاهش وابســتگی خود به غرب و ایجاد یک نظم اقتصادی چند قطبی 
دارنــد. انتظار می رود که همکاری دوجانبه در بخش هــای مختلف از جمله تجارت، 

انرژی، زیرساخت ها و فناوری بیشتر شود.

طبق اعلام بانک مرکزی، از امروز )۳۰ دی 
ماه ۱۴۰۳(، صدور دســته چک منوط به 
ثبت اطلاعات در سامانه املاک و اسکان 
است و در صورت عدم تطابق کدپستی و 
کد ملی مشتریان شبکه بانکی با اطلاعات 
مندرج در ســامانه ملی املاک و اسکان، 
از فرایند صدور دســته چــک به صورت 
سیســتمی ممانعت می شــود.به گزارش 
ایسنا، براساس اعلام بانک مرکزی، »پیرو 
به شماره ۰۳.۲۵۲۰۲۱  مکاتبات مختوم 
مــورخ ۱۶ دی مــاه ۱۴۰۳ بــا موضوع 
بهره مندی سامانه صیاد از پایگاه اطلاعاتی 

ســامانه املاک و اسکان کشور و ابلاغ زمان اعمال بازدارندگی و در راستای اجرای تکلیف 
قانونــی مندرج در تبصره ۸ الحاقی ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مســتقیم مبنی بر 
منوط  ســازی ارائه خدمات بانکی به احراز نشانی محل اقامت اشخاص و الزام خوداظهاری 
املاک تحت تملک و تحت اقامت اشخاص حقیقی در سامانه ملی املاک و اسکان کشور، 
از تاریخ ۳۰  دی ماه ۱۴۰۳ )امروز( مقرره مزبور در ســامانه صیاد اعمال خواهد شد.«طبق 
اعلام بانک مرکزی، تاریخ یادشده قطعی بوده و پس از آن، در صورت عدم تطابق کدپستی 
و کد ملی مشتریان شبکه بانکی با اطلاعات مندرج در سامانه ملی املاک و اسکان، از فرایند 
صدور دسته چک به صورت سیستمی ممانعت به  عمل خواهد آمد و تا زمان ثبت  یا اصلاح 

داده های اظهارشــده در آن مأخذ، صدور دسته 
چک مقدور نخواهد بود.گفتنی اســت؛ از تاریخ 
۱۹ فرودین سال ۱۴۰۰ سامانه املاک و اسکان 
ذیل قانون مالیات های مستقیم مصوب آذرماه 
۱۳۹۹ ایجاد و اعلام شد مبنای دریافت خدمات 
دولتی از قبیل یارانه، افتتاح حساب بانکی، پلاک 
خودرو، انشــعابات خانگی، گذرنامه و بسیاری 
دیگر از خدمات، ثبت اطلاعات ملکی در سامانه 
املاک و اسکان و دریافت کد یکتا خواهد بود که 
عدم ثبت نام به معنای قطع این خدمات است.

براساس بند هفت از تبصره هشت اصلاحیه ماده 
۵۴ قانون مالیات های مستقیم مصوب ۵ آذرماه 
۱۳۹۹ مجلس، »پس از پایان مهلت خوداظهاری موضوع تبصره )۱( این ماده، دستگاه های 
اجرایی مکلفند خدمات خود از قبیل افتتاح حســاب بانکی و صدور دسته چک و خدمات 
مربوطه هر دســتگاه اجرایی را صرفا با اخذ کد ملی و بر اســاس کد پستی یا شرح نشانی 
یکتای درج شده مربوط به اقامتگاه اصلی آنان در سامانه املاک و اسکان کشور ارائه کنند. 
همچنین حداکثر ظرف مدت شــش ماه پس از لازم الاجرا شــدن این تبصره، کلیه ارایه 
دهندگان خدمات عمومی از قبیل آب و فاضلاب، برق، گاز و تلفن مکلفند قبوض مصرفی 
را بر اساس اطلاعات مندرج در سامانه املاک و اسکان کشور، مطابق با کد پستی یا نشانی 

یکتا و به نام مالک یا بهره بردار صادر نمایند.«

آغاز به کار نمایشگاه توانمندی های 
صنایع کوچک خوزستان

ایسنا/خوزستان دهمین نمایشگاه توانمندی های صنایع کوچک خوزستان از اول تا چهارم 
بهمن ماه در محل نمایشگاه بین المللی اهواز برگزار می شود.علی مهدی پور مدیر عامل شرکت 
شهرک های صنعتی خوزستان در گفت و گو با ایسنا با اشاره به نقش نمایشگاه ها در فرآیند 
تولید اظهار کرد: نمایشگاه ها بهترین محل برای تبادل دانش، اطلاعات و تکنولوژی های نوین 
محسوب می شوند.وی افزود: در دنیای امروز با وجود انواع روش ها و متدهای علمی در نقل و 
انتقالات تکنولوژی و دانش فنی و امور بازاریابی، هنوز هم نمایشگاه ها از مهمترین و موثرترین 
ابزارهای بازاریابی و ارائه اندیشه های جدید به حساب می آیند که نقش تعیین کننده ای در 
انتقــال تکنولوژی، دانش فنی و مبادلات تجاری و اقتصادی ایفا می کنند.مهدی پور اضافه 
کرد: نمایشــگاه ها فرصتی بسیار مناسب برای سرمایه گذاران، تولیدکنندگان و جویندگان 
ایده های نو است که به دنبال شناخت یا ارتقاء کمی و کیفی تولید خود هستند.مدیرعامل 

شــرکت شــهرک های صنعتی 
خوزستان به برگزاری نمایشگاه 
پتــرو اکــس نیز اشــاره کرد و 
گفت: این نمایشــگاه در سالن 
المللی  بین  نمایشگاه  خرمشهر 
برگــزار خواهد شــد.وی  اهواز 
به واحدهای صنعتی  اشــاره  با 
شرکت کننده در نمایشگاه بیان 
کرد: در این نمایشــگاه بیش از 
۶۰ واحد صنعتی در حوزه های 
پتروشیمی،  پایین دستی  صنایع 
صنایع غذایــی، تامین کنندگان 
کالا و خدمــات بخــش نفت و 

گاز، تجهیزات ایمنی، مصنوعات چوبی، پوشاک صنعتی، محصولات ساختمانی و تجهیزات 
الکترونیکــی محصولات تولیدی خود را در معرض دیــد بازدیدکنندگان قرار خواهند داد.

مهدی پور یادآور شــد: این نمایشگاه از تاریخ یکم تا چهارم بهمن ماه از ساعت ۹ الی ۱۷ 
میزبان علاقه مندان و بازدیدکنندگان خواهد بود.

ارزهای مجازی اولویت اصلی دولت 
آینده ترامپ

خبرگزاری بلومبرگ گزارش داد که دولت ترامپ قصد دارد پس از ورود دوباره به کاخ ســفید با 
صدور فرمانی اجرایی توسعه ارزهای مجازی را به عنوان اولویت ملی آمریکا معرفی کند.به گزارش 
خبرنــگار مهر به نقل از تاس، خبرگزاری بلومبرگ اعلام کــرد که دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
منتخب آمریکا، قصد دارد پس از ورود دوباره به کاخ سفید، با صدور فرمانی اجرایی، توسعه ارزهای 
مجازی و سیاست های مرتبط با آنها در این کشور را به عنوان اولویت ملی معرفی کند.بر همین 
اســاس ترامپ می خواهد یک شورای مشــورتی در این باره ایجاد کرده تا این شورا سیاست های 
دولــت آمریکا در قبــال ارزهای مجازی را تدوین کنند.منابع آگاه می گویند در شــرایط کنونی 
گفتگوهایی برای صدور یک ابلاغیه به همه ارگان های دولت آمریکا برای بازبینی در سیاست های 
آنها در قبال ارزهای مجازی در جریان است.گفته می شود ممکن است فرآیندهای قانونی موجود 
در آمریکا از جمله اقدامات علیه کارگزاری باینانس هم در آینده تعلیق شــوند.دولت آتی آمریکا 

همچنین در حال بررسی امکان ایجاد یک حساب ذخیره ارزی مجازی برای این کشور است.

توسعه صنعت ریلی ایران در سایه 
تحریم ها؛ اولویت با پروژه های کلیدی

کارشناس ارشد حمل ونقل از توسعه بی وقفه پروژه های ریلی ایران علی رغم تحریم ها خبر داد 
و گفــت: اتمام طرح های کلیدی همچون چابهار - زاهدان می تواند تحولی بزرگ در اقتصاد و 
ترانزیت کشور ایجاد کند.ســید مرتضی ناصریان کارشناس ارشد ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشور در گفتگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه با وجود تمام تحریم های ظالمانه علیه 
ایران، صنعت ریلی کشور رو به توسعه است، اظهار کرد: هم اکنون پروژه های ریلی مختلفی در 
حال ســاخت است، البته کشورمان نیاز به ساخت پروژه های راه آهنی دارد، اما تعداد پروژه ها 
مصوب شــده در این زمینه بیشــتر از توان مالی اســت.ناصریان در ادامه بیان کرد: با توسعه 
و مدیریت حوزه حمل ونقل، بی شــک می توان شــرایط بهتــری را در بخش های اقتصادی و 
اجتماعی کشور )صادرات و واردات، تولید معادن و کارخانه ها، گردشگری، مسافرت و ترانزیت( 
فراهم کرد، این بخش ها خواســتار بهره مندی از ماهیت اصلی حمل ونقل یعنی ترابری بیشتر 
و مناسب تر و ارزان تر هستند و ساخت و ساز پروژه ها فی نفسه برای آنها اهمیت ندارد، لیکن 
بخش حمل ونقل دچار مشکلات اساسی )کمبود خدمات حمل ونقل همگانی، آمار بالای سوانح 
و تلفــات آن، مصرف انبوه ســوخت، آلایندگی، پایین بودن ســطح کیفی خدمات ترابری به 
تناسب قیمت ها، سهم اندک ترابری ریلی و…( است و در صورت چاره جویی و بهبود خدمات، 
بخش حمل ونقل به عنوان پیشــران کلیدی در اقتصاد کشــور عمــل خواهد کرد و اگر روند 
موجود ادامه یابد، مانعی در توســعه کشــور خواهد بود.وی تاکید کرد: اگر توجه خود را روی 
طرح های توســعه شــبکه اصلی راه آهن متمرکز کنیم، جا دارد از تلاش و اهتمام دولت های 
مختلف برای توســعه راه آهن در کشــور به رغم محدودیت های مالی و شرایط تحریمی یاد 
شود به گونه ای که میانگین ساخت سالانه راه آهن کشور حتی در شرایط تحریمی بالای ۲۰۰ 
کیلومتر در سال حفظ شده است و به ویژه از حمایت های قابل توجه مقام معظم رهبری دام 
ظله از توســعه و ترویج راه آهن تقدیر شــود که علاوه بر اولویت دادن به حمل ونقل ریلی در 
سند سیاســت های کلی بخش حمل ونقل و در بیانات حکیمانه خود، مساعدت های مالی نیز 
مبذول داشــته اند و در سال ۱۳۹۸ با تســهیلات صندوق توسعه ملی به طرح راه آهن چابهار 
زاهدان به میزان ۳۰۰ میلیون یورو موافقت کردند و در سال ۱۴۰۱ نیز حسب استجازه توسط 
رئیس جمهور شــهید رئیسی و در راســتای تحول در بخش حمل و نقل، با تهاتر نفت برای 
اجرای چندین طرح توســعه راه آهن موافقت کردند.ناصریان خاطرنشان کرد: در برنامه ریزی 
پروژه های ریلی، آنها که رو به خاتمه هســتند، باید هرچه سریع تر تمام شود، مانند خط ریلی 
میانه - اردبیل که بالای ۹۰ درصد پیشــرفت فیزیکی دارد و انتظار می رود تا پایان امســال 
یا اوایل ســال آتی تکمیل شــود. همچنین تعدادی پروژه ریلی هم وجود دارند که پیشرفت 
فیزیکی پایینی دارند اما اتمام آنها حائز اهمیت است، مثل خط ریلی کرمانشاه - مرز خسروی 
که حدود ۳۵ درصد پیشــرفت فیزیکــی دارد و به لحاظ ارتباط ریلی بیــن ایران و عراق به 
عنوان برترین شــریک تجاری همسایه، اهمیت بالایی دارد. تکمیل این خط از ابعاد مسافری، 
صادرات و واردات می تواند نقش مهمی در اقتصاد کشور ایفا کند یا بارهای کشورهای همسایه 
ایران نظیر روســیه، ترکمنستان، افغانســتان، آذربایجان و پاکستان به سمت عراق و بالعکس 
را جابجا و ارتباط ترانزیتی ایجاد کند. کارشناس ارشد ساخت و توسعه زیربناهای حمل ونقل 
کشــور با بیان اینکه پروژه ریلی چابهار-زاهدان ۷۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد، گفت: این 
پروژه ریلی بندر شــهید بهشتی چابهار را به شبکه راه آهن متصل می کند و می تواند تبادلات 
باری در اســتان سیستان و بلوچستان را تســهیل کند، همچنین این خط ریلی باعث توسعه 
منطقه ای در شــرق کشور اســت و اهمیت قابل توجهی در آمایش سرزمین دارد و مقدمه ای 
برای ترانزیت ریلی در شــرق کشور خواهد بود. ناصریان در پایان تاکید کرد: خط ریلی رشت 
- آستارا نیز برای کشور اولویت دارد و هرچه سریع باید ساخته شود، زیرا شاخه غربی کریدور 
شمال - جنوب را تکمیل می کند و همچنین برای اتصال ریلی ایران به دریای سیاه از طریق 
گرجســتان و در کریدور شرقی -غربی از سرخس به آســتارا می تواند، مفید باشد. همچنین 
برای تســهیل صادرات و واردات و ترانزیت به کشورهای آذربایجان و روسیه و بالعکس نقش 

ارزنده خواهد داشت.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

امنیت غذایی با همفکری بخش 
خصوصی دست یافتنی است

رئیس ســازمان تحقیقات، آمــوزش و ترویج 
کشاورزی اظهار کرد: با همفکری و همگرایی 
همه بخش ها اعم از دولتی و خصوصی نیل به 
توسعه کشاورزی پایدار و تأمین امنیت غذایی 
کشور بر پایه سند دانش بنیان امنیت غذایی و 
برنامه هفتم توسعه کشور دست یافتنی است.

به گزارش ایســنا، غلامرضــا گل محمدی - 
معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات، آموزش 
و ترویج کشــاورزی- در سی و هشتمین دوره 
معرفی و تجلیــل از ۱۴۶ برگزیده تولید ملی 
بخش کشــاورزی که امروز با حضور رئیس جمهور در ســالن اجلاس سران برگزار شد اظهار 
کرد: تردیدی نیست که حدود ۱۳۰ میلیون تن تولید محصولات کشاورزی بر پایه دانش بومی 
کشاورزان با تجربه و خبره کشور، ترویج آخرین یافته های پژوهشگران و کارشناسان سازمان 
تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی، حمایت های همه جانبه مدیران و نقش انکارناپذیر بخش 
خصوصی استوار است.وی افزود: این تولید در گستره ای به وسعت ایران زمین از اعماق دریاها 
تا پهنه وسیع دشت ها، مزارع، باغ ها، جنگل ها و مراتع کشور اتفاق افتاده است. برنامه انتخاب 
و معرفی نمونه های بخش کشاورزی همه ساله با هدف تجلیل و قدردانی از کشاورزان بهره ور، 
ایجاد انگیزه در آنان و توسعه و ترویج کشاورزی دانش بنیان در راستای امنیت غذایی کشور 
برگزار می شــود.به گفته گل محمدی بهره وری عوامل تولید، خلاقیت و نوآوری اســتفاده از 
آخرین یافته های تحقیقاتی پژوهشــگران، رعایت مسایل زیست محیطی و استفاده بهینه از 
منابع پایه از مهمترین معیارهای گزینش این کشاورزان برگزیده است.وی ادامه داد: این برنامه 
که با حمایت وزارت جهاد کشــاورزی و توسط سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی 
برگزار می شود از سال ۱۳۶۴ شروع شده و تاکنون طی ۳۸ دوره ۷۵ هزار نفر از کشاورزان در 
سطح شهرستان، استان و ملی انتخاب شده اند و این منتخبین در مجمع ملی خبرگان بخش 
کشاورزی عضویت می یایند.معاون وزیر جهاد کشــاورزی افزود: سازمان تحقیقات آموزش و 
ترویج کشاورزی به عنوان بزرگترین و مهمترین نهاد پژوهش های کاربردی در بخش کشاورزی 
با ۳۴۰ موسســه مرکز و ایستگاه تحقیقاتی با گستره وســیعی تا محرومترین نقاط کشور با 
ارزش افــزوده حدود دو میلیارد دلاری ، اثرگذاری آن بر زندگی مردم از بدو تولد با اســتفاده 
از واکسن های تولیدی موسسه سرم ســازی رازی تا تامین مایحتاج آنان از غلات، حبوبات و 
گیاهان دارویی گرفته تا پوشاک و محصولات لبنی و پروتئینی ملموس است.وی ادامه داد: این 
سازمان در دولت وفاق ملی مصمم بر ساختارشکنی و تثبیت نظام نوآوری در بخش کشاورزی 
است. نظامی که در آن با ایجاد شبکه های ارتباطی پویا بین همه ذینفعان اعم از دانشگاهیان، 
موسسات آموزشــی و پژوهشی، مروجان بخش خصوصی، تشکل های وابسته و کشاورزان در 
قالب طرح های کلان فناوری و نوآوری انتقال دانش و فناوری به مزرعه را تسهیل می کند.گل 
محمدی گفت: این چرخه تعاملی تنها راه دستیابی به کشاورزی پایدار و حرکت از کشاورزی 
منبع بنیان به کشاورزی دانش بنیان است. در سال جاری از حدود ۶۴ هزار داوطلب از سراسر 
کشور پس از بررسی های اولیه در استانها ۱۸۰۲ منتخب به دبیرخانه ستاد معرفی شدند. در 
مرحله نهایی با بهره گیری از کارشناسان خبره، بررسی مستندات و ارزیابی های میدانی تعداد 

۱۴۶ نفر در قالب ۱۲ حوزه و ۱۳۷ رشته برگزیده شدند.

وزیر تجارت اتحادیه اقتصادی اوراسیا از تکمیل روند اجرایی شدن توافق تجارت آزاد ایران و این نهاد خبر داده و از کسب وکارهای کشورهای 
عضو خواست با در نظر گرفتن وضعیت ناظر ایران در اتحادیه اقتصادی اورسیا، مشارکت فعالانه ای در اجرای این توافق داشته باشند.به گزارش ایسنا، دفتر مطبوعاتی کمیسیون اقتصادی 
اوراســیا اعلام کرد که اتحادیه اقتصادی اوراســیا و کشورهای متحد روند لازم برای اجرایی شدن توافق تجارت آزاد با ایران را تکمیل کرده اند.خبرگزاری روسی تاس با انتشار این مطلب 
گزارش داد که در این بیانیه به نقل از »آندری اســلپنف« وزیر تجارت اتحادیه اقتصادی اوراســیا آمده است: در حال حاضر، روند لازم برای اجرایی شدن توافق تجارت آزاد میان اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا و جمهوری اسلامی ایران تکمیل شده است.او افزون بر این، ابراز اطمینان کرد که این سند در ماه های آتی اجرایی خواهد شد.در عین حال، اسلپنف تاکید کرد که به منظور 
تحقق ظرفیت کامل رشد تجارت و همکاری های اقتصادی، لازم است که نه تنها همکاری در حوزه مسائل مرتبط با منافع دوجانبه در سطح بین کشورها توسعه پیدا کند، بلکه کمک به 
تقویت تماس ها میان کسب وکارها و محافل تجاری میان کشورهای شریک نیز ضرورت دارد.این مقام اتحادیه اقتصادی اوراسیا همچنین از کسب وکارها خواست با در نظر گرفتن وضعیت 

ناظر ایران در اتحادیه اقتصادی اورسیا، مشارکت فعالانه ای در اجرای این توافق، ازجمله از طریق فعالیت های تمام عیار در چارچوب سازوکارهای تعاملی در حال شکلگیری داشته باشند.

ایسنا/خوزســتان تفاهم نامه ســرمایه گذاری ۶۰ میلیون دلاری معادل پنج هزار و ۷۷۶ میلیارد ریال برای آغاز عملیات اجرایی چهار طرح صنعت 
پتروشیمی همزمان با سفر رییس جمهور به خوزستان در منطقه ویژه اقتصادی ماهشهر منعقد می شود.به گزارش ایسنا بنابر اعلام این سازمان، این 
میزان سرمایه گذاری، اشتغال ۲۱۵ نفری در محدوده منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی را فراهم می کند.مطالعات و مجوزهای لازم برای انجام این 

طرح های سرمایه گذاری از پیش انجام شده است و تفاهم نامه آغاز عملیات اجرایی این واحدهای تولیدی در سفر دکتر پزشکیان به خوزستان بین سازمان منطقه ویژه اقتصادی پتروشیمی 
و سرمایه گذاران منعقد می شود.طرح پایین دستی تولید کاتالیست استات کبالت و منگنز یکی از این طرح ها است. سرمایه گذار این طرح شرکت پتروشیمی شهید تندگویان و به ارزش ۲.۲ 
میلیون دلار و ظرفیت تولید سالانه چهار هزار و ۵۰۰ تن است.شرکت پترو پالایش بزرگمهر نیز سرمایه گذار طرح میان دستی احداث واحد تولید برش های سه کربنه بیشتر است که این 
طرح با سرمایه گذاری ۱۵.۶ میلیون دلار سالانه ۱۷۰ هزار تن تولید خواهد داشت و برای ۵۰ نفر اشتغال مستقیم ایجاد می کند.طرح پایین دستی تولید سالانه یک هزار تن سالیسیلیک 
اسید با سرمایه گذاری شرکت پترو پرک پویا )پترول( از دیگر طرح های سفر رییس جمهور به خوزستان خواهد بود. محصولات تولیدی این طرح در حوزه دارویی مورد استفاده قرار خواهد 

گرفت و نقش بسزایی در خودکفایی کشور در امر تولید دارو خواهد داشت.

اتحادیه اقتصادی اوراسیا: روند اجرایی شدن توافق تجارت 
آزاد با ایران تکمیل شده است

انعقاد تفاهم نامه سرمایه گذاری ۶۰ میلیون دلاری پتروشیمی در سفر 
رییس جمهور به خوزستان

اعمال شرط جدید برای صدور دسته چک از امروز
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نامبرده چنين اظهار نظر كرد كه دو كانتينر طلا در گمرك خرمشهر 
اســت و هنوز تخليه نشده اند و مى بايســت آنها را به تهران و بانك 
مركزى بفرستند ولى منتقل نشده اند، اين كانتينرها در قسمت غربى 
گمرك خرمشــهر قرار دارند و رنگشان نيز زرد كم رنگ است. او با 
اطمينان كامل مى گفت كه آنها پر از طلا هستند.به گزارش ايسنا، 
جعفر ايازى از فرماندهان پيشكسوت ارتشى دوران هشت سال دفاع 
مقدس در كتاب «نوهد تا خرمشــهر» با اشاره به حوادث خرمشهر 
روايت مى كند:چون پرســنل گردان دژ بســيار كم و فاقد سلاح و 
مهمات بود تكاوران دريايى و نيروى سپاه پاسداران و تعداد زيادى از 
نيروهاى مردمى كه به وسيله سپاه مسلّح شده بودند، همه دست به 
دست هم دادند و حماسه مقاومت بزرگ خرمشهر را رقم مى زنند و 
به نيروهاى متجاوز عراقى نشان مى دهند كه نيروهاى ايرانى مستقر 
در خرمشــهر تا جان در بدن دارنــد مقاومت دارند و تن به خفت و 
خوارى نمى دهند. روز دوم مهرماه 1359 عده زيادى از ســربازان و 
درجه داران زخمى شــدند. منطقه عملياتى به حدى وسيع و بزرگ 
بود كه فرماندهى و نظارت بر نيروهــاى رزمنده كاهش پيدا كرده 
بود. در اين گيرودار بوديم كه يكى از كاركنان گمرك خرمشهر نزد 
اســتوار كابلى آمد. گويا استوار كابلى را از قبل مى شناخت و استوار 
كابلى نيز او را نزد من آورد و وى را به اسم «سيدحسين شادى فر» به 
من معرفى كرد. نامبرده چنين اظهار نظر كرد كه دو كانتينر طلا در 
گمرك خرمشهر است و هنوز تخليه نشده اند و مى بايست آنها را به 
تهران و بانك مركزى بفرستند ولى منتقل نشده اند اين كانتينرها در 
قسمت غربى گمرك خرمشهر قرار دارند و رنگشان نيز زرد كم رنگ 
است.*«نقدوبررسى”دوئل“دردانشگاه تهران» احمدرضا درويش: من 
نگران گلوله هاى داخلى هســتم*احمدرضادرويش، با «دوئل» بار 
ديگر از دفاع مقدس مى گويداو با اطمينان كامل مى گفت كه آنها پر 
از طلا هســتند. من با ستوان دستگردى كه رسته مهندسى داشت 
و مختصرى هم به كار تخريــب وارد بود مقدارى فتيله انفجارى و 
مقــدارى خرج خميرى � و مقدارى چاشــنى به همراه يك قبضه 
«تفنــگ 106 » با رانندگى ســرباز وظيفه «بزرگى» مهيا كرديم و 
به سمت گمرك خرمشــهر حركت كرديم. موقع حركت دستورات 
لازم را به ستوان رختدار و استوار كابلى براى وضعيت موجود دادم.
ماجراى كانتينرهاى طلا در خرمشــهر چه بود؟عراقى ها در پايين 
گمرك با نيروى تكاوران دريايى درگير بودند. من از درب شرقى وارد 
گمرك شدم. وقتى وارد شدم كمى كه جلو رفتم ديدم تا چشم كار 
مى كند ماشين هاى سوارى تويوتا پارك شده است و در سمت چپ 
آنها تعداد زيادى تريلر وايت ســفيد كه فقط كلگى آنها موجود بود 
ديده مى شد. اين ماشين هاى سوارى و بارى سه ماه پيش به گمرك 
خرمشــهر رسيده بودند و هنوز تخليه نشده بودند. به قسمت غرب 
گمرك آمدم پر از كانتينر بود. كانتينرها در قســمت غربى در چند 
قســمت رديف شده بودند و تعداد زيادى از آنها به رنگ زرد بود. از 
قبضه 106 پياده شدم و با ستوان دستگردى شروع به خرج گذارى 
و فتيله گذارى كرديم.به اين شــكل درب هــا و قفل هاى زيادى را 
منفجر و باز كرديم. همه پر از وسايل بودند، ولى از طلا خبرى نبود. 
كانتينرهاى زرد بســيار زياد بودند و قادر به باز كردن همه نبوديم 
چون وقت اين كار را هم نداشــتيم. وقت زيــادى هدر داديم ولى 
نتيجه اى نگرفتيم و كانتينر طلا پيدا نشد. عراقى ها به قسمت غربى 
گمرك نزديك شده بودند و قسمت درب شرقى را زير آتش گرفته 
بودند و ديگر رفت و آمد از آنجا غير ممكن شــده بود. راه خروج به 
طور كلى بســته بود و نمى دانستم چطور از آنجا خارج شوم. مجبور 
شــدم با تفنگ 106 قســمتى از ديوار گمرك را منهدم كنم. من و 
ستوان دستگردى و راننده از آنجا خارج شديم و به سرعت خود را به 
ستوان رختدار و سرگروهبان كابلى رسانديم. البته دست خالى!وقتى 
برگشتم، ستوان زارعيان و ستوان عليلو در  مركز بودند. در اين فكر 
بوديــم كه چاره اى بيابيم تا موقعيت خود را در دژ حفظ كنيم. قرار 
را گذاشتيم و به اين نتيجه رسيديم كه من به اتفاق ستوان عليلو و 
ستوان زارع به نخلستان هاى دشت شلمچه برويم و وضعيت عراقى ها 
را بررســى كنيم. همچنين قرار شد براى اين مأموريت من به اتفاق 
ســتوان زارعيان هر كدام با چند قبضه تفنگ 106 براى شناسايى 
برويم و ســتوان عليلو و ستوان قديمى و استوار كابلى تا پل نو ما را 
همراهى كنند تا در صورتى كه براى ما و پرسنل ما اتفاقى افتاد.آنها 

موقعيت پل نو را تثبيت كنند و در آنجا مقاومت كنند .

ماجراى كانتينرهاى طلا در خرمشهر 
چه بود؟

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

 مازراتى؛ يك تلفظ خاص
مازراتى را اگر بخواهيد مانند ايتاليايى ها تلفظ كنيد، قطعا در دلتان هوس پاستا و پيتزا مى كنيد. اين كمپانى بولونيايى مانند اكثر 
ايتاليايى هاى سرشناس، اين سالهاى آخر را زير پرچم فيات گذرانده و امروز هم عضوى از استلانتيس است كه در بين همتايان 
هم وطن خودش كه يكى شهرى مى سازد و ديگرى اسپورت، مشغول توليد خودروهاى لوكس است. مازراتى پيش از آن كه شروع 
به توليد خودروهاى شهرى كند، درست مانند آلفارومئو و فرارى، به توليد خودروهاى مسابقه اى اشتغال داشته است و در سال 
هاى اوليه برگزارى فرمول يك يعنى از 1950 تا 1961 به عنوان يكى از اصلى ترين تامين كننده هاى پيشرانه حاضر بوده است.
مازراتى مانند همه كمپانى هايى كه تا الان معرفى كرديم براى خودش صاحب سبك است و در توليد خودروهاى لوكس-اسپورت، 
هميشه حرف هايى براى گفتن داشته است. خودروهاى مازراتى مانند نمونه هاى ماندگار 5000 جى تى يا كمسين، اكثرا داراى 
تيراژ توليد كم، كيفيت ســاخت بسيار خوب و توانايى فنى ممتاز هســتند.به طورى كه مثلا يك نمونه 5000 جى تى كه ذاتا 
خودروى لوكسى است و نياز به قدرت زيادى ندارد در سال 1961 توانايى توليد 340 اسب بخار را داشته است كه حتى در بين 

رقباى اسپورتش هم عدد بالايى محسوب مى گردد.

مسى در آستون ويلا؟
دروازه بان آستون ويلا به شوخى از ليونل مسى دعوت كرد تا در اين تيم انگليسى حضور داشته باشد. به گزارش ايسنا و به نقل از tycsport، با اينكه ليونل 
مســى به فتح ليگ يك فرانسه بسيار نزديك اســت، جدايى اش از پارى سن ژرمن بسيار جدى به نظر مى رسد. اميليانو مارتينس دوست و هم تيمى او در 
آلبى سلسته به شوخى پيشنهاد كرد مسى براى آستون ويلا بازى كند. دروازه بان آستون ويلا و تيم ملى آرژانتين گفت: اگر دست من بود، مسى را به ويلا 
مى آوردم. به مســى مى گويم بيا اينجا! من آخر هر هفته كباب درســت مى كنم. مردم را مجبور مى كنم پرچم هاى كوچك درست كنند و همه اسم ليونل 
مسى را در ورزشگاه فرياد بزنند. آينده كاپيتان آلبى سلسته همچنان مبهم است اما او پس از پايان قراردادش در 30 ژوئن، تيم فرانسوى را ترك خواهد 
كرد و به دنبال مقصد جديدى براى فصل آينده خواهد بود. «ديبو» در ادامه به مهار تك به تك تاريخى مقابل كولو موانى در فينال جام جهانى اشاره كرد و 
گفت: ديگر هيچ وقت چنين سيوى را نخواهيم ديد. شايد بهترين سيو تاريخ را انجام دادم. وقتى به تساوى رسيديم و دو گل خورده جبران شد، خيلى دچار 
استرس شديم. چيزى كه در آن لحظه باعث شد تا ضربه مهاجم فرانسه را مهار كنم اين بود كه در لحظه برخورد آرام بودم. نه دويدم و نه به عقب رفتم. من 
همانجايى كه بايد، بودم. اين بهترين سيو زندگى من خواهد بود. آنچه بيشتر از همه در يادم مانده است، سكوتى بود كه در هنگام زدن ضربه وجود داشت. 

80 درصد ورزشگاه آرژانتينى بود و زمانى كه توپ به مهاجم فرانسه رسيد، يك سكوت دو ثانيه اى مرگ آور در ورزشگاه حكمفرما شد.
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پیشنھاد

چھره روز

كامو آرمان سادگى
كامو آرمان سادگى كتابى از ايريس راديش است كه 
به زندگى آلبر كامو، نويســنده ى مشهور برنده جايزه 
نوبــل مى پردازد. كتابى كه در آن مى توانيد با جزء به 
جزء زندگى آلبر كامو آشنا شويد. همچنين نقدهاى 
كوتاهــى از كتاب هاى كامو نيــز در كتاب گنجانده 
شــده است كه مطالعه آن ها به خواننده درك بهترى 
مى دهد. آلبر كامو كســى بود كه خودش را فيلسوف 
نمى دانست و حاضر نبود هيچ گونه برچسبى روى خود 
بگذارد. او نويسنده خوش قيافه فرانسوى – الجزايرى 
ميانه قرن بيســتم بود كه به خاطر رمان ها، مقاله ها 
و نمايش نامه هايش مورد توجه قرار گرفت و در سال 
1957 برنده جايزه نوبل ادبيات شد. موسسه نوبل در 
توصيف آثار او مى نويسد: «آثار مهم ادبى او با روشن بينى و شنيدن دقيق مشكلات وجدان انسانى 
در زمان ما همراه اســت.» آلبر كامو در الجزاير كه تحت اســتعمار فرانسه بود در 7 نوامبر 1913 
متولد شد. پدر در سال 1914 به خدمت سربازى رفت و چند ماه پس از تولد پسرش در نبرد مارن 
كشــته شد. پس از آن مادر كامو در آغاز و پايان راه قرار داشت. مادر كامو با آنكه يك زن ساكت، 
روان پريش و بى سواد بود آنقدر در زندگى او نقش پررنگى داشت كه معيار كامو براى تعريف جهان 
محسوب مى شد. در كتاب هايش نيز، مادرها تنها زنان مهم در داستان هستند. كامو در الجزاير، زير 
آفتاب ظهر بزرگ شد. تابستان و گرماى آفتاب بخش مهمى از زندگى اش را تشكيل مى دهد و اين 
موضوع در بيشتر رمان ها و داستان ها نيز قابل مشاهده است. كتاب هاى كامو «اشباع شده از نور و 
تحت تاثير گرماى ظهرها كه به نظر مى رسد تمام شدنى نيست. آن ها زير آفتاب ظهر نوشته شده اند 

كه در آن چيزها سايه ندارند و با خود تنها هستند.»

ليليت تريان
ليليــت تريان ســال 1309 در تهران از پــدر و مادرى 
ارمنى زاده شد. ليليت تريان را مادر مجسمه سازى ايران 
مى نامند. او ابتدا در دانشــگاه هنرهاى زيبا به تحصيل 
پرداخت و بعد براى ادامه ى تحصيلات به پاريس رفت. 
او پــس از تحصيل به ايران بازگشــت و به تدريس هنر 
در دانشگاه پرداخت. يكى از آثار معروف تريان، مجسمه 
يپرم خان اســت كه در محوطه كليســاى مريم مقدس 
تهران قرار دارد. ليليت تريان در سال 1397 درگذشت.

پس از بازگشــت بــه تهران، بين ســال هاى 1339 
تــا 1359 در دانشــكده هاى هنرهــاى تزيينى به 
آمــوزش پرداخت. وى 23 ســال به طور حرفه اى در 
دانشــكده هاى هنرى آموزش داده اســت.او در سال 
1357 خانه پدرى خود را به «كارگاه هنر» تبديل كرد.در سال هاى نخست پس از انقلاب 1357 به 
علت تغيير در سيستم آموزشى، ديگر از تجربيات او در دانشكده ها استفاده نشد.وى سپس در بين 
سال هاى 1371 تا 1378 در رشته طراحى و مجسمه سازى دانشگاه آزاد اسلامى آموزش داده است. 
وى از ســال 1368 (1989 ميلادى) در نمايشگاه هاى بسيارى همكارى داشته است كه از آنجمله 
مى توان به «نمايشگاه اساتيد دانشگاه آزاد اسلامى» در سال 1373 (1994 ميلادى) اشاره نمود. 
در اسفند 1385 (مارس 2007) همزمان با برگزارى نخستين سمپوزيوم بين المللى مجسمه سازى 
تهران در موزه امام على مراسم بزرگداشتى براى ليليت تريان كه از نخستين مجسمه سازان زن 
ايران به شمار مى آيد، برگزار شد.ليليت تريان عضو كميسيون نصب مجسمه و بناهاى يادبود ايران 
در وزارت فرهنگ و هنر و هنر پيشين، عضو هيئت داورى نخستين دوسالانه مجسمه سازى تهران 

و عضو هيئت مؤسس انجمن هنرمندان مجسمه ساز ايران بود. 

فرھنگ

معاون صنايع دســتى كشــور مطرح كــرد: صادرات 
چمدانــى فقط اصطلاحى بــراى برون رفت از بحران 
صادراتى ســتزيورآلات ايرانى مزيت رقابتى بيشترى 
در عرصه بين الملل دارند معاون صنايع دستى كشور 
با اشاره به آنكه صادرات چمدانى يك اصطلاح وضع 
شــده براى بــرون رفت از يك بحران اســت، گفت: 
متاســفانه در اينكه بتوانيم در حوزه صنايع دســتى 
برند داشته باشيم و اينكه بتوانيم صاحب نام جهانى 
شــويم تا بتوانيم تضمين كننــده كيفيت و خدمات 
پس از فروش باشــيم، كم كارى شده است. صادرات 
چمدانــى فقط اصطلاحى بــراى برون رفت از بحران 
صادراتى ست/ در برندســازى صنايع دستى كم كارى 
شــده/ زيورآلات ايرانى مزيت رقابتى بيشترى در عرصه بين الملل دارند به گزارش خبرنگار ايلنا، 
مســئولان صنايع دستى كشــور بارها اعلام كرده اند كه حدود 300 رشته صنايع دستى در ايران 
فعال است و به اين واسطه رتبه اول به لحاظ تنوع و رشته هاى صنايع دستى را در جهان به خود 
اختصاص داده اســت، اما واقعيت اين اســت كه در حوزه ارزآورى صادرات صنايع دستى وضعيت 
خوبى نداريم. از كل اقتصاد صنايع دستى جهان، تنها 5 صدم درصد شامل صنايع دستى كشور ما 
اســت. با اين وجود مسئولان صنايع دستى كشور تاكيد دارند، برنامه ريزى براى صنايع دستى اين 
است كه به بازارهاى جهانى متصل شويم. رفع پيمان سپارى ارزى از صنايع دستى در همين راستا 
انجام شد. به دنبال اين هستيم كه زنجيره رقابت را تكميل كنيم تا شاهد فروش و صادرات بيشتر 
در حوزه صنايع دستى باشيم. با اين وجود گفته مى شود بيشترين بخش از صادرات در حوزه صنايع 

دستى به صادرات چمدانى اختصاص پيدا مى كند.

در برندسازى صنايع دستى كم كارى شده
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    سال بیستم    شماره  5596

بر سر لوا چه آمده است؟
مهاجم لهستانی در ۹ هفته اخیر در لالیگا تنها دو گل برای بارسا به ثمر رسانده است.به گزارش ایسنا، روبرت لواندوفسکی سومین فصل حضورش را در بارسا تجربه می کند. با 
آنکه این مهاجم لهستانی در فصل جاری عملکرد خوبی در بارسلونا داشته اما افت او در هفته های اخیر سبب شده است بارسلونا امتیازهای زیادی را از دست بدهد. لوا در دیدار 
مقابل ختافه از ابتدا در ترکیب اصلی تیمش بود و در دقیقه ۸۱ تعویض شد. او در این بازی هیچ شوتی در چارچوب دروازه حریف نداشت.لواندوفسکی طبق آمار منتشرشده 
در یازده هفته ابتدایی لالیگا در این فصل ۱۴ گل به ثمر رساند اما در ۹ هفته اخیر تنها دو گل زده است. او در این فصل ۱۶ گل در لالیگا به ثمر رسانده و همچنان در رتبه 
اول فهرست گلزنان این رقابت ها قرار دارد.لواندوفسکی ۳۶ساله تا پایان فصل جاری با بارسلونا قرارداد دارد و طبیعی است که آبی اناری ها به دنبال جایگزینی برای او باشند. 
بارسلونا فصل جاری لالیگا را توفانی آغاز کرد اما رفته رفته نتایجش ناامیدکننده شد و با قرارگرفتن در رده سوم، نیم فصل نخست را به پایان رساند. البته آبی اناری ها با پیروزی 
قاطع برابر رئال مادرید قهرمان سوپرجام شدند. بارسلونا سه شنبه دوم بهمن باید در لیگ قهرمانان اروپا به مصاف بنفیکا برود. لواندوفسکی که ۱۰۱ گل در ۱۲۶ بازی در لیگ 

قهرمانان اروپا به ثمر رسانده است می تواند شمار گل هایش را در این رقابت ها افزایش دهد.
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ممنوعیت تیک تاک در ایالات 
متحده؛ نقض حقوق شهروندی 

یا ابزاری ژئوپلیتیک؟

دیوان عالی ایالات متحده طی روزهای اخیر و در واکنش به پرونده فرجام خواهی 
تیک تاک در خصوص قانون ممنوعیت فعالیت این پلتفرم در آمریکا، قانون فدرال 
مذکور را تأیید کرد.با گزارش خبرنگار مهر؛ این قانون شرکت بایت دنس، مالک 
چینی تیک تاک را ملزم می کند که این رسانه اجتماعی را در ایالات متحده به 
شرکت دیگری واگذار کند و در غیر این صورت با ممنوعیت سراسری فعالیت مواجه 
شود.قانون یاد شده، ارائه خدمات توسط فروشگاه های اپلیکیشن و سرویس های 
میزبانی اینترنتی به تیک تاک را در ایالات متحده ممنوع خواهد کرد. این در حالی 
است که تصمیم مذکور دسترسی میلیون ها کاربر آمریکایی به این پلتفرم اجتماعی 
پرطرفدار را قطع می سازد.بر اساس گزارش های منتشر شده، ممنوعیت فعالیت 
اپلیکیشن تیک تاک در ایالات متحده از تاریخ ۱۹ ژانویه ۲۰۲۵، به مرحله اجرا 
با اجماع کامل آن را تأیید نموده  می رسد؛ تصمیمی که دیوان عالی آمریکا نیز 
است. این ممنوعیت که با استناد به ضرورت صیانت از امنیت ملی توجیه شده 
است، واکنش های گسترده ای را در سطوح مختلف جامعه و در حوزه های گوناگون 
برانگیخته است. از یک سو، نهادهای مدنی و فعالان حقوق بشری این تصمیم را 
به عنوان تهدیدی علیه حقوق بنیادین شهروندی و آزادی بیان ارزیابی می کنند. از 
سوی دیگر، تحلیلگران اجتماعی بر تأثیرات عمیق این اقدام بر مناسبات فرهنگی و 
اجتماعی جامعه آسیایی تبار ایالات متحده تأکید دارند.به باور بسیاری از منتقدان، 
این ممنوعیت بیش از آنکه پاسخی به دغدغه های واقعی امنیتی باشد، بازتابی از 
رویکردهای ساختاری تبعیض آمیز و مناسبات ژئوپولتیک در سیاست گذاری آمریکا 
است. در واقع، این تصمیم بار دیگر شکاف های موجود در توازن میان ملاحظات 
امنیتی و تعهد به اصول دموکراتیک را برجسته ساخته و به گفتمان انتقادی پیرامون 
کارکرد آزادی بیان و عدالت اجتماعی در ایالات متحده دامن زده است.امنیت ملی: 
توجیه قابل دفاع یا پوششی برای اهداف سیاسی؟حامیان ممنوعیت تیک تاک، این 
اقدام را پاسخی ضروری به تهدیدات فرضی ناشی از ارتباطات این پلتفرم با دولت 
چین قلمداد می کنند. از نظر آن ها، پتانسیل استفاده از داده های کاربران آمریکایی 
توسط نهادهای دولتی چین توجیهی کافی برای اعمال چنین محدودیتی محسوب 
می شود؛ اما بررسی دقیق شواهد ارائه شده توسط دولت ایالات متحده نشان می دهد 
که این ادعاها فاقد پشتوانه ای محکم و علمی هستند. به عنوان مثال، اظهارات برخی 
مقامات امنیتی رسمی آشکارا بیان می کنند که شواهد قاطعی دال بر سوءاستفاده 
دولت چین از داده های تیک تاک برای اهداف مخرب در خاک ایالات متحده وجود 
ندارد.این تناقض بنیادین پرسش های جدی را درباره ماهیت و انگیزه واقعی این 
ممنوعیت به وجود می آورد. آیا این تصمیم حقیقتاً در راستای حفاظت از امنیت ملی 
اتخاذ شده است یا اینکه بهانه ای برای تعمیق تنش های ژئوپلیتیکی با چین و تقویت 
سیاست های تبعیض آمیز علیه شرکت های آسیایی است؟ این رویکرد می تواند بخشی 
از استراتژی وسیع تری باشد که بر پایه رقابت اقتصادی و فناورانه با دومین اقتصاد 
برتر جهان طراحی شده است و به جای تمرکز بر شفافیت و رعایت حقوق بین الملل، 
به تبعیض و تقویت کلیشه های نژادی و ژئوپولیتیک دامن می زند. در چنین شرایطی، 
مشروعیت این تصمیم در برابر اصول حقوق بشری و عدالت اجتماعی مورد ادعا از 
سوی سیاست مداران آمریکایی به شدت زیر سوال می رود.تحلیل تاریخی: ریشه های 
تبعیض نژادی علیه آسیایی تباران به زعم بسیاری از منتقدان، ممنوعیت تیک تاک 
در بسیاری از جنبه ها بازتابی از تاریخ طولانی تبعیض نژادی علیه آسیایی تباران 
از قانون حذف چینی ها در سال ۱۸۸۲ که  ایالات متحده محسوب می شود.  در 
ورود کارگران چینی به ایالات متحده را ممنوع کرد، گرفته تا بازداشت گسترده 
ژاپنی تباران در دوران جنگ جهانی دوم که تحت پوشش دغدغه های امنیتی انجام 
شد، این سیاست ها به صورت سیستماتیک حقوق این جوامع را نقض نموده اند. یکی 
از مثال های معاصر این روند، »چاینا اینیشیتیو« )China Initiative( بود که در دهه 
اخیر توسط وزارت دادگستری ایالات متحده اجرا شد. این برنامه، به بهانه مقابله با 
جاسوسی اقتصادی، دانشگاهیان و محققان آسیایی تبار را هدف قرار داد و در نهایت، 
بسیاری از پرونده های آن به دلیل فقدان شواهد معتبر رد شدند.فعالان مدنی مدعی 
هستند که چنین اقداماتی نه تنها حقوق مدنی افراد آسیایی تبار را پایمال کرده اند، 
بلکه به شکل گیری و تقویت کلیشه های نژادی مخربی مانند »بیگانگان غیرقابل 
اعتماد« یا »غیرخودی های مشکوک« انجامیده اند. چنین کلیشه هایی به طور ضمنی 
این پیام را منتقل می کنند که آسیایی تباران، حتی در نسل های بعدی و با وجود 
تابعیت آمریکایی، همچنان به عنوان افراد خارجی و تهدید بالقوه دیده می شوند. 
این نوع نگرش ها، به ویژه در سیاست های کلان امنیتی و مهاجرتی، به تثبیت 
رویکردهایی منجر شده که نه تنها غیرمنصفانه، بلکه بر خلاف اصول بنیادین 
قانون اساسی آمریکایی و حقوق بشر مورد ادعای ایالات متحده هستند. از همین 
روی، می توان نتیجه گرفت که ممنوعیت تیک تاک، به عنوان جدیدترین نمونه 
از این رویکرد، مبین استمرار این الگوی تاریخی است که امنیت ملی را بهانه ای 
اجتماعی  می دهد.پیامدهای  قرار  اقلیت ها  علیه  تبعیض ساختاری  اعمال  برای 
و فرهنگی ممنوعیت تیک تاک ممنوعیت تیک تاک با محدود کردن دسترسی 
۱۷۰ میلیون کاربر آمریکایی، پیامدهای عمیق و چندلایه ای بر جوامع گوناگون 
خواهد داشت. در میان این جوامع، آسیایی تباران به شکل خاصی تحت تأثیر 
قرار خواهند گرفت، چرا که این ممنوعیت به نوعی بازتاب رویکردهای ساختاری 
نه  اخیر  تیک تاک طی سال های  به شمار می رود.  گروه  این  علیه  تبعیض آمیز 
تبدیل  متنوع  فرهنگ های  اشتراک گذاری  و  هویت  بیان  برای  بستری  به  تنها 
شده بود، بلکه به کاربرانش امکان داده بود تا شبکه های اجتماعی قدرتمندی 
برای تبادل اطلاعات، ایجاد همبستگی و حتی مقاومت در برابر تبعیض شکل 
دهند. در همین راستا، منتقدان بر این باورند که حذف چنین پلتفرمی، فراتر از 
محدودیت آزادی بیان، پیامدهای گسترده ای برای جوامعی دارد که از این ابزار 
برای بیان تجربیات خود در مواجهه با تبعیض و نژادپرستی استفاده می کنند. به 
طور خاص، آسیایی تباران که در سال های اخیر با موج جدیدی از نفرت پراکنی 
و حملات نژادپرستانه مواجه بوده اند، از تیک تاک به عنوان فضایی برای مقابله 
با این کلیشه ها بهره می بردند. اکنون با ممنوعیت این پلتفرم، نه تنها دسترسی 
به جامعه منتقل  پیامی ضمنی  بلکه  بین می رود،  از  ابزار حیاتی  این  به  آن ها 
معرض  در  همچنان  آن ها  با  مرتبط  فرهنگ های  و  گروه ها  این  که  می شود 

معیارهای دوگانه و تبعیض قرار دارند.


